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یادداشت  ها

در نشست خبری مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با اصحاب رسانه عنوان شد:

مدیرعامل ذوب آه��ن اصفهان در نشس��ت 
خب��ری خ��ود با اصح��اب رس��انه پیرامون 
عملکرد مجموعه صنعتی ذوب آهن اصفهان 
در حوزه زیست محیطی اظهار کرد: گام های 
بس��یار مثبت��ی از ن��گاه صاحب نظ��ران و 
نهاده��ای ذی رب��ط پیرام��ون عملک��رد 
ذوب آهن اصفهان در حوزه زیست محیطی 
برداشته  ش��ده و در آینده نه چندان دور شاهد رونمایی از طرح جامع 
زیست محیطی در این مجموعه صنعتی خواهیم بود منصور یزدی زاده 
بی��ان ک��رد: ذوب آهن اصفه��ان نخس��تین و بزرگ تری��ن کارخانه 
تولیدکننده فولاد ساختمانی و ریل در ایران و تولیدکننده محصولات 
طوی��ل در خاورمیانه اس��ت که با ظرفیت 3 میلی��ون و ۶۰۰ هزار تن 
فولاد، انواع مقاطع فولادی س��اختمانی و صنعت��ی را تولید می کند. 
اجرای طرح جامع زیست محیطی با هدف حفاظت از آب، خاک و هوا 
از جمل��ه راهبردهای این واحد تولیدی اس��ت. مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان تاکید کرد: از 2 سال گذشته و با شروع مسئولیتم در ذوب آهن 
اصفهان با مش��کلات عدیده ای همچون بدهی به بانک ها، تامین ماده 
اولیه و... روبه رو بودیم اما این مش��کلات باعث نش��د حتی لحظه ای از 
مباحث زیست محیطی این مجموعه صنعتی غافل شویم.  وی باتوجه 
به قرار گرفتن ذوب آهن در لیست تحریم های امریکا متذکر شد: وقتی 
شما در کشور تولیدات استراتژیک و مؤثری داشته باشید شکی نیست 
که مورد غضب دش��من ق��رار می گیرید و در چنین ش��رایطی انتظار 
حمایت بیش��تری از دوستان خود در کشور داریم. وی باتوجه به طرح 
جامع زیس��ت محیطی ذوب آهن اصفهان تشریح کرد: این طرح برای 
نخس��تین بار در کش��ور با همکاری س��ازمان محیط زیست در حال 
بررس��ی و تدوین است که بر اس��اس آن اولویت های زیست محیطی 
ذوب آهن برای اصلاح برخی مش��کلات مشخص و پیش بینی خواهد 
ش��د. ی��زدی زاده با اش��اره به کاهش مص��رف آب خ��ام در مجموعه 
ذوب آهن اصفهان یادآور ش��د: امروز تولید هر کیلو فولاد در ذوب آهن 
بالغ  بر ۵.۱ لیتر آب نیاز دارد که این عدد در گذش��ته بیش از ۱۰ لیتر 
ب��ود و این موضوع حاصل تلاش ش��بانه روزی هم��کاران بنده در این 
مجموعه اس��ت. وی در خصوص مش��کلات کم آبی در استان اصفهان 
تصری��ح ک��رد: تا موضوع کم آبی مطرح می ش��ود، حج��م عظیمی از 
انتقادات به س��مت صنعت به ویژه صنایعی فولادی س��رازیر می شود، 
درحالی که جالب است بدانیم سهم صنایع فولادی از مصرف آب کمتر 
از 3 درصد اس��ت و این مقدار در مقایس��ه با دیگر قسمت ها به حساب 
نمی آید. یزدی زاده با اش��اره به وضعیت کارخانه در دوران کرونا اظهار 
ک��رد: در این دوران نه تنها تعدیل نیرو نداش��تیم بلکه از طریق برخی 

ش��رکت ها ش��اهد افزایش نیرو و حتی تولید هم بوده ای��م؛ البته این 
موض��وع ب��ا رعایت تمام پروتکل ه��ای بهداش��تی در کارخانه بوده و 
خوش��بختانه حتی یک م��ورد فوتی در مجموع��ه صنعتی ذوب آهن 
اصفهان به خاطر کرونا نداشتیم.وی با تاکید بر اینکه ذوب آهن موفق 
ش��ده که رکورد صادرات را در سال گذش��ته بشکند، تصریح کرد: در 
سال گذشته با ثبت رکورد صادرات ۴۰۰ میلیون دلاری موفق شدیم 
بخش��ی از نی��از ارزی کش��ور را تامین کنی��م که ای��ن را افتخار خود 

می دانیم.
تعطیلی ذوب آهن ممکن نیست �

مدیرعامل کارخانه ذوب آهن گفت: بیش��تر منابع آبی کش��ور در 
ح��وزه کش��اورزی صرف می ش��ود اما هر وقت بح��ث کم آبی مطرح 

می شود، می گویند ذوب آهن و فولاد مبارکه تعطیل شوند.
منصور ی��زدی زاده در خصوص اقدامات محیط زیس��تی کارخانه 
ذوب آه��ن ادامه داد: ممکن اس��ت غب��ار صبحگاه��ی را در اطراف 
کارخانه ذوب آهن دیده باش��یم اما مهم این است که این غبار پایدار 
نیس��ت و گذرا اس��ت. ذوب آهن تلاش می کن��د در خصوص کاهش 
آلودگی براس��اس استانداردهای جهانی حرکت کند. هرکجا حرکت 
مکانیکی است قطعاً آلایندگی نیز وجود دارد. وی افزود: صنعت سبز 
به این معنا نیس��ت که آلایندگی وجود نداشته باشد بلکه میزان این 
آلایندگی باید کنترل ش��ود. آلایندگی در هر ش��رایطی وجود دارد 
اما در عین حال اصلاحات همیش��گی نیز باید وجود داش��ته باش��د.
یزدی زاده با اش��اره به اینکه در زمان قرنطین��ه هوای منطقه اطراف 
کارخانه ذوب آهن پاک بود، تصریح کرد: همه آلودگی منطقه به دلیل 
فعالیت ذوب آهن نیس��ت. بهتر است یک سری مبانی را در خصوص 
محیط زیست بپذیریم و بعد نقد کنیم. 2 میلیون نفر به طور مستقیم 
و غیرمس��تقیم از ذوب آهن ارتزاق می کنند. آیا می توان این کارخانه 
را تعطی��ل کرد؟ مدیرعامل کارخانه ذوب آهن با اش��اره به آلایندگی 

باتری ه��ای پخت کک ذوب آهن گفت: ۷۴ باتری واحد کک س��ازی 
برای کاهش آلودگی باید تعویض می ش��د که ب��ا مناقصه های انجام 
شده این کار عملی شد و آلودگی به میزان قابل توجهی کاهش یافت. 
همچنین برای کاهش گرد و غبار ناش��ی از فعالیت مجتمع ذوب آهن 
ح��دود 3۵ تا 3۶ میلی��ارد تومان هزین��ه و مناقصه هایی برای نصب 

غبارگیر در برخی بخش ها انجام شده است.
کاهش 50 درصدی مصرف آب در ذوب آهن �

ی��زدی زاده با اش��اره ب��ه مص��رف آب در فرآیند تولی��د محصول 
ذوب آهن تصریح کرد: مصرف آب ذوب آهن در ۱۰ س��ال گذشته به 
ازای تولید هر کیلو محصول از ۱۱ لیتر به حدود ۵ لیتر رسیده است. 
تصفیه پساب در کارخانه آغاز شده و در شرف خرید پساب ایمان شهر 
قرار داریم؛ خرید پس��اب فلاورجان نیز در دس��تور کار است. تلاش 
می کنیم در 3 س��ال آینده میزان آب مصرف ش��ده به ازای تولید هر 
کیلوگرم محصول به ۱.۵ لیتر برسد. هدف ذوب آهن این است که آب 
و هوا آلوده نش��ود. طبق قانون کارخانه ذوب آهن باید یک مترمکعب 
آب در ثانیه از زاینده رود برداش��ت کند اما برداش��ت ما درحال حاضر 
کمتر از ۴۰ درصد حق قانونی این کارخانه اس��ت.  یزدی زاده با بیان 
اینکه کم آبی روی تولید کارخانه در گذش��ته تاثیر گذاش��ته، افزود: 
اقدامات��ی را انجام داده  و مخازن��ی را طراحی کرده ایم که یکی از آنها 
به بهره برداری رس��یده اس��ت. در مجموع ۴ مخزن را برای کارخانه 
ذوب آهن در نظر گرفته ایم و امیدواریم با افتتاح مرکز تصفیه پس��اب 

نیاز کارخانه ذوب آهن به آب خام از بین برود.
ح�ال  � در  ذوب آه�ن  محیط زیس�تی  راه  نقش�ه 

آماده سازی است
مدیرعام��ل کارخانه ذوب آهن با ابرازامی��دواری درزمینه امضای 
طرح جامع زیس��ت محیطی میان ذوب آهن و اداره کل محیط زیست 
اس��تان اصفهان اظهار کرد: اقدام ارزش��مندی ب��ا همکاری اداره کل 

محیط زیس��ت در حال انجام اس��ت و قصد داریم طرح جامع زیست 
محیط��ی را ترس��یم کنیم. این طرح نش��ان می ده��د ذوب آهن در 
حوزه های مختلف زیس��ت محیطی باید چه اقدامات اصلاحی انجام 
دهد.یزدی زاده افزود: تاکنون نشس��ت های کارشناسی را با سازمان 
محیط زیست برگزار کرده و اولویت بندی حوزه های مختلف را انجام 
داده ای��م. امیدواریم طرح جامع زیس��ت محیطی می��ان ذوب آهن و 
محیط زیس��ت امضا و نقش��ه راه ذوب آهن برای ادامه مسیر مشخص 

شود.
اجرای پروتکل های بهداشتی درشرکت ذوب آهن �

وی با رد تعدیل نیرو در کارخانه ذوب آهن باتوجه به بحران ناش��ی 
از همه گی��ری بیماری کووید۱۹ گفت: با ش��یوع ویروس کرونا، هیچ 
نیرویی در مجموعه ذوب آهن به این بیماری مبتلا نشد؛ البته افرادی 
بودن��د که خارج از مجموعه مبتلا و در بیمارس��تان ذوب آهن درمان 
شدند اما تاکنون مورد فوتی وجود نداشته است.  مدیرعامل کارخانه 
ذوب آه��ن با بیان اینک��ه پروتکل های بهداش��تی درون کارگاه های 
ذوب آهن رعایت می ش��ود، خاطرنش��ان کرد: با آغاز موج دوم شیوع 
ویروس کرونا هیچ یک از ش��رایط بهداش��تی تغیی��ر نکرد و کماکان 
فاصله گ��ذاری اجتماع��ی در مجموعه ذوب آهن رعایت می ش��ود. 
مش��کل اینجاس��ت که مردم بی��رون از کارخانه اصول بهداش��تی را 

رعایت نمی کنند.
تامین ریل مورد نیاز 4 محور اصلی کشور �

وی در رابطه با قرارداده��ای ریلی کارخانه ذوب آهن تصریح کرد: 
ریل مورد نیاز ۴ محور اصلی ریلی کش��ور را کارخانه ذوب آهن تامین 
می کند. ماهانه بین ۱۰ تا ۱۵ هزار تن محصول در این کارخانه تولید 
و در ۴ محور اصلی ریلی اس��تفاده می ش��ود. بازاره��ای بیرونی را نیز 
بررس��ی کرده ایم و از کش��ورهای منطقه و س��ایر کشورها در بخش 
ریل س��فارش های خوبی داریم. مدیرعامل کارخانه ذوب آهن با بیان 
اینکه ذوب آهن از نظر پش��توانه اقتصادی مشکلی ندارد، اظهار کرد: 
تولید ریل کار بس��یار مهمی اس��ت اما مردم به درس��تی ارزش آن را 

درک نکردند. 
این موضوع که برای نخس��تین بار در کش��ور اجرا ش��ده افتخاری 
ب��رای اصفهان و این صنعت اس��ت. یزدی زاده اظهار کرد: س��ازمان 
محیط زیس��ت پذیرفت��ه ک��ه همه بخش ه��ای ذوب آه��ن آلاینده 
نیس��ت و چند بخش را از لیس��ت آلایندگی خارج کرده است. همین 
موضوع از میزان عوارض پرداختی کارخانه کم می کند. س��الانه ۱۵ 
میلیارد تومان برای فضای س��بز اط��راف مجموعه هزینه می کنیم و 
 خواسته ایم که این میزان از مبلغ عوارض ذوب آهن کم شود اما قبول 

نمی کنند.

از کیفیت محصولات ذوب آهن مطمئنیم �
وی ب��ا بیان اینک��ه ذوب آهن گاز دولتی دریاف��ت نمی کند، گفت: 
صنعت زغال س��نگ کش��ور را کارخان��ه ذوب آهن زنده نگه داش��ته 
است. سالانه تا 2۵۰ میلیارد تومان هزینه بیمه درمان بازنشسته ها را 
پرداخت می کنیم و اعتراض بازنشستگان به خاطر نقص در جای دیگر 
است. مطالبات هزار و 2۰۰ میلیارد تومانی از صندوق فولاد داریم که 
هن��وز بلاتکلیف مان��ده و برای پرداخت آن باید تصمیم گیری ش��ود. 
یزدی زاده با اش��اره به برهم خوردن تعادل زنجیره رس��یدن سنگ به 
محصول گفت: در چشم انداز ۱۴۰۰ پیش بینی هایی در زمینه کمبود 
م��واد اولیه رقم خورده و همچنان با کمبود این مواد مواجه هس��تیم 
و مق��دار مصرف پیش بینی ش��ده در این طرح ب��رای صنایع فولادی 
ناکافی است. البته مسئولان مربوطه متوجه مشکلات شده اند و در پی 
تامین مواد اولیه هس��تند؛ اما قیمت تمام ش��ده این مواد روز به روز در 
حال افزایش اس��ت و سود صنایع فولادی را کاهش داده که این باعث 
افزایش س��ود معادن و بر هم خوردن عدالت در پخش سود مواد اولیه 
می ش��ود. وی با اشاره به اینکه می توانیم محصولاتمان را به هر کجای 
دنیا که اراده کنیم صادر کنیم، تصریح کرد: از نظر اقتصادی به ازای هر 
کیلوگرم محصول هزار تومان از رقبا عقب تریم اما با این ش��رایط هم با 
محصولات جهانی رقابت می کنیم؛ یعنی می توانیم محصولاتمان را به 
هر کجا که اراده کنیم صادر کنیم و اگر اجازه دهند هیچ مشکلی برای 
ص��ادر کردن تمامی محصول خ��ود نداریم زیرا از کیفیت آن مطمئن 

هستیم.
ش�رکت  � زیس�ت محیطی  ش�اخص  فعالیت ه�ای 

ذوب آهن اصفهان
در ادامه سرپرست محیط زیست شرکت ذوب آهن به مناسبت هفته 
محیط زیست فعالیت های شاخص زیست محیطی شرکت ذوب آهن 
اصفه��ان را تش��ریح کرد. محمد حس��ین غلامی بیان کرد: ش��رکت 
ذوب آهن در راستای خط مشی زیست محیطی و تعهد مدیریت عالی 
ش��رکت ذوب آهن مبنی بر حفظ و صیانت از محیط زیست پروژه های 
زیس��ت محیطی را در قالب طرح های بازسازی، بهسازی و نوسازی در 

بخش های هوا، آب، پساب، پسماند و انرژی اجرا کرده است. 
وی گف��ت: ش��رکت ذوب آه��ن اصفه��ان ۸۴ درص��د بیش��تر از 
اس��تانداردهای زیس��ت محیطی فضای س��بز احداث کرده اس��ت. 
سرپرست محیط زیست ش��رکت ذوب آهن گفت: شرکت ذوب آهن 
ب��ا ۱۶۵۰۰ هکت��ار فضای س��بز، بزرگ ترین فضای س��بز در منطقه 
صنعتی را در کش��ور و خاورمیانه داراس��ت. غلام��ی بیان کرد: بیش 
 از 3۶ پروژه زیس��ت محیطی با هزینه ای بال��غ بر ۱۷۰۰ میلیارد ریال 

و ۵ /۵۶ 

برنامه جامع زیست محیطی ذوب آهن برای تبدیل شدن به صنعت سبز
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واقعا نماین��دگان مجلس 
یازده��م در این ش��روع کار 
چه موضوعی را باید به عنوان 
مهم ترین پرونده کاری خود 
انتخاب کنند و در دستور کار 

قرار دهند؟
ب��ا دعوتی ک��ه نمایندگان 

محت��رم از وزی��ر اقتصاد و رئی��س بانک مرکزی در همین هفت��ه اول مجلس انجام 
دادند، به نظر می رس��د توجه به مسائل اقتصادی را سرلوحه کار خویش قرار داده اند 
که ش��اید در حال حاضر مهم ترین مس��ئله در مقایس��ه با مسائل مختلف سیاسی، 
اجتماعی، فرهنگی، بهداشتی، عمرانی و امثال آن باشد؛ از همین رو می توان گفت 
این تصمیم، درست ترین تصمیم است؛ به ویژه که نمایندگان محترم هم در روزهای 
اول کاری هس��تند و اکثریت، تازه از میان مردم جدا ش��ده و پا به کاخ مجلس در 

پایتخت گذاشته اند و کم وبیش با درد مردم آشنا هستند.
در همین ابتدا آرزو می کنیم که این آش��نایی با دردهای مردم تا پایان ۴ س��ال 

هم ادامه پیدا کند.
آقایان نمایندگان، الان مهم ترین مس��ئله کشور، بی ارزش شدن ریال و گرانی ارز 
اس��ت که همه زندگی مردم را تحت تاثیر قرار داده و آینده همه نس��ل ها را به خطر 

انداخته و از کرونا مهم تر است.
نرخ دلار در طول ۴۰ سال، ۳ هزار برابر شده و دولت ها و نمایندگان مجلس های 
مختلف به این موضوع مهم کمتر توجه کرده اند، چراکه ظاهرا پراید و آپارتمان هم 
گران ش��ده و جنگ و تحریم، بهانه خوبی برای ناتوانی اندیش��ه مدیریت های کوتوله 

بوده است.
در این ش��رایط خاص مملکت، وظیفه همه رسانه ها و مطبوعات و روزنامه نگاران، 

روشن کردن ذهن مردم است.
 وظیفه نمایندگان هم تحت فش��ار قرار دادن دولت اس��ت که شاید دست از جیب 
مردم به بهانه جمع آوری نقدینگی بردارد و اقدام جدی برای کاهش تورم انجام دهد. 
بانک مرکزی هم از گرانفروشی ارز دست بردارد و با ایجاد بسترهای لازم و تصویب 

قوانین در سیاست های داخلی و خارجی به شکل گیری اقتصاد سالم کمک کند.
ش��کی نیس��ت که در دولت تدبیر و امید، بعضی مشاوران اقتصادی که سوابق آنها 
نش��ان می دهد س��ر در آخور تفکر حزب منفور و منحله ای از گذشته داشته و امروز 
قلم به دستان دنیای اقتصاد این کشور شده اند، هرگز دل به این مملکت نبسته اند و 

با تفکر نابودی اقتصاد، مسیر دولت را به ناکجا آباد می برند.
باید همه اساتید دانشگاه و کارشناسان خبره، روزنامه نگاران، روزنامه ها و رسانه ها 

به نوشتن و گفتن و اظهارنظر در شرایط سخت اقتصادی کشور بپردازند.
بای��د هم��ه نمایندگان بدون توجه به گرایش و حزب و سیاس��ت و توجه به منافع 
ف��ردی ب��ه تذکر و ارائه راه حل های اقتص��ادی از اوضاع و احوال همه صنوف و مردم 

بپردازند و به دولت کمک کنند تا راه درست را پیدا کند.
گرانی ارز و نابودی ریال از بیماری کرونا هم برای مردم خطرناک تر اس��ت. ثروت 
مردم در ۳ س��ال اخیر به یک چهارم ارزش خود رس��یده است. طرح ارز جهانگیری، 
خیانت مس��تقیم به مردم و نتیجه صبحانه خوری با اتاق هایی اس��ت که سال هاست 
از رانت های درگوش��ی بهره مندند؛ رانتی که اعضای اتاق ها در این س��ال ها بهره مند 
شده اند حاصل همکاری افرادی است که از این اتاق ها در جایگاه معاون و مشاور به 

کاخ ریاست جمهوری نفوذ کرده اند.
باید سوال کنیم که چطور یک نفر که بالاترین پست سازمانی اش مثلا معاون وزیر 
بوده، می تواند در چند س��ال اخیر جزو ۱۰ ثروتمند اول ایران باش��د و در این اتاق ها 

نقش تعیین کننده بازی کند؟
این وضعیت، نش��ان دهنده دادگاه هایی اس��ت که هرازگاهی در موضوع مفاس��د 
اقتصادی تش��کیل می ش��ود. زیربنای اقتصاد در حال فروپاشی است. باید مطبوعات 
هر کدام به سهم خود بنویسند؛ همانطور که شما نمایندگان محترم هم باید بگویید.

می گویند ما ملت فراموشکاری هستیم و حافظه تاریخی خوبی نداریم، اما دنیای 
مجازی، این روزها کمک کرده که گاهی به یاد آوریم.

۲۲ فروردین ۱۳۹۲ دکتر حسن روحانی، نامزد انتخابات ریاست جمهوری بود و 
با شور و هیجان خطاب به دولت دهم فرمودند:

»با چه حقی هر روز دس��ت توی جیب مردم می کنید و پول مردم را، نصفش را، 
برداشت می کنید؟ ارزش پول ملی را نصف کرده اید و هنوز هم شعار می دهید. تورم 
ب��الای ۳۰ درص��د، کاهش ق��درت خرید پول ملی به کمتر ازنص��ف، بیکاری بالای 
۱۳درصد و رشد اقتصادی صفر یا حتی منفی است، چقدر شرم آور که بانک مرکزی 
ما س��کوت کرده و صندوق بین المللی پول )آی.ام.اف( اعلام می کند رش��د امسال ما 
منفی بود. قرار بود رشد ۸ درصد و نرخ تورم و بیکاری تک رقمی شود. همه ضعف ها 
و ناکارآمدی ها را نمی توان پای تحریم نوشت، من دولت راست گویان و درستکاران 

را تشکیل خواهم داد.«
نمایندگان محترم، الان وقت آن اس��ت که ش��ما به عن��وان نماینده مردم در این 
فرص��ت باقیمان��ده از دولتی که در نخس��تین روزه��ای کاندیدات��وری، امید را در 
دل های مردم ش��ریف ایران عزیز ش��کوفا کرد، س��وال کنید چه اقدامی برای بهبود 
وضعی��ت اقتصادی ش��هروندان باتوجه به فرمایش��ات خودش��ان انج��ام داده اند؟ 
 چ��ه کاری کرده ان��د ک��ه م��ردم از دولت تدبی��ر و امید به شایس��تگی در آینده یاد 

کنند؟
بی ارزش کردن پول ملی، تنزل دس��تمزدها در حد فقیرترین کش��ورهای جهان، 
سیاس��ت های ارزی با بی ارزش س��ازی ریال، گران  کردن دلار به خاطر سوءاستفاده 
چند ثروتمند نزول خور و چند کارخانه مصرفی و مونتاژکار، باد کردن بی در و پیکر 
س��ازمان های دولتی، گرانفروش��ی آب و برق و گاز و تلفن و نفت و بنزین و آموزشی 
ک��ه قرار بود رایگان باش��د، حمله گازانبری س��ازمان هایی نظی��ر تامین اجتماعی و 
مالیات به صنوف کوچک و ده ها موضوع دیگر می تواند در دستور کار شما نمایندگان 

محترم قرار گیرد.
برگردان��دن ط��رح پیش��نهادی ح��ذف ۴ صف��ر از ریال ب��ا تصوی��ب عجولانه و 
غیرکارشناسی در روزهای آخر مجلس، می تواند نخستین تصمیم شما برای مبارزه 
با فقر اقتصادی که گریبان اندیش��ه دولت را گرفته و نش��ان از خرد جمعی ش��ما 

منتخبان برای همه کسانی که به شما رای دادند و ندادند، باشد.

معاون اکتشاف سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کش��ور گفت: سال گذشته عملیات شناسایی 
ذخایر معدنی در وسعت ۱۵۰ هزار کیلومتر مربع انجام 

شد و امسال هم این امر تداوم خواهد داشت.
محم��د باق��ر درّی در گفت وگ��و ب��ا ایرن��ا افزود: 
آزادسازی ۶۰محدوده پهنه اکتشافی از سال گذشته 
آغاز ش��د که ۳۰ محدوده آزاد شده و این کار امسال 

دنبال خواهد شد. 
برپای��ه آمارهای وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، 
میزان ذخایر معدنی شناس��ایی ش��ده کش��ور حدود 
۶۰میلیارد تن است که از این رقم حدود ۳۵ میلیارد 

تن قطعی و بقیه احتمالی است.
وی اف��زود: مجموع��ه فعالیتی که برای اکتش��اف 
ذخایر پنهان و عمقی تاپایان س��ال گذشته انجام شد 
در وسعت ۱۴۳هزار کیلومترمربع بود و با میزان نیاز 
کشور فاصله دارد و در عین حال میزان نیاز کشور به 
انجام ژئوفیزیک هوایی افزون بر ۲میلیون و ۷۰۰ هزار 

کیلومتر خطی است.
درّی خاطرنش��ان کرد: با توجه به اینکه شناسایی 
و پی جوی��ی مع��ادن هزینه بالای��ی دارد و همچنین 
موضوع ریس��ک اکتش��اف، این مهم به عنوان حوزه 

عملکردی دستگاه حاکمیتی است و دولت ها در این 
زمینه وظیفه شناس��ایی و پی جویی معادن را برعهده 

می گیرند.
این مقام مس��ئول خاطرنش��ان کرد: امروز سازمان 
زمین شناس��ی به نمایندگی از دولت، کار اکتش��اف 
را عهده دار اس��ت و بهره برداری از س��وی بخش های 

دولتی و خصوصی انجام می شود.
وی گفت: سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور ۱۰۰ درصد نقش��ه های یک دویست و پنجاه 
هزارم و افزون بر ۸۸ درصد نقش��ه های یکصد هزار را 

اجرا کرده است. 
درّی گفت: تهیه نقش��ه های ژئوش��یمی به عنوان 
بخش دیگری از فعالیت این سازمان به شمار می رود 

و تاکنون افزون بر ۴۷۰ورقه یک صد هزارم را به پایان 
رس��انده و منطقه زاگرس به دلیل مش��خصه ذخایر 
غیرفل��زی که دارد به عنوان ی��ک اولویت درجه۲ در 

برنامه قرار دارد.
وی با بیان اینکه امس��ال ده ها پروژه اکتش��اف در 
دس��ت اقدام قرار دارد، اضافه کرد: همچنین امس��ال 
تهیه نقشه زمین شناسی لوت در برنامه گنجانده شده 
و انتظار می رود تا پایان س��ال اینگونه نقشه ها تهیه و 

ذخایر مربوطه شناسایی شود.
معاون سازمان زمین شناسی، ضمن یادآوری کشف 
ذخای��ر آهن برابر فعالیت های اکتش��افی و براس��اس 
بررس��ی های ژئوفیزی��ک هوایی در اس��تان های قم، 
آذربایجان ش��رقی و خراس��ان جنوبی، گفت: مناطق 
امید بخش ژئوفیزیک هوایی در این پهنه ها امس��ال 

به پایان می رسد.
درّی گف��ت: امس��ال شناس��ایی ذخای��ر ط��لا در 
فعالیت های اکتش��افی به همراه مس پروفیری، مس 
رس��وبی و نقره که ذخایر قابل ذکری است، از سوی 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور اعلام 
خواهد ش��د. وی اضافه کرد: اکتشافات سطح الارضی 
یک صدهزارم انجام ش��ده و با توج��ه به فناوری در 

بعض��ی نقاط نیاز به بازبینی دارد، اما اس��اس را برای 
کار بزرگ تر روی یک ۲۵ هزارم باید قرار داد.

ای��ن مق��ام مس��ئول از برگ��زاری مزای��ده ب��رای 
۱۴محدوه اکتشافی در سال گذشته که به طور عمده 
م��واد معدنی طلا، م��س، س��رب و روی، پلی متال و 
عناصر نادر خاک��ی بود، خبر داد و گفت: برای عناصر 

نادر خاکی از سوی بخش خصوصی استقبالی نشد.
وی افزود: سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور در مدت ۲س��ال گذش��ته مزایده ها را انجام 
می دهد و مبنای محاس��بات را بر اساس ارزش افزوده 
و ارزش م��اده معدنی در نظر می گیرد که این امر به 

صرفه تر است.
درّی گفت: گزارش های مربوط به معدن در معرض 
سنجش کارش��ناس رسمی دادگستری قرار می گیرد 
و قیمت گذاری معدن بر اس��اس نظر کارشناس و ارائه 
اطلاعات به خریدار در قالب پاورپوینت انجام می شود 
و خریدار پس از راستی آزمایی و ارزیابی ریسک وارد 

عمل می شود.
اکتش��اف ۶۸نوع ماده معدنی در کشور موجب شد 
تا ایران از نظر تنوع مواد معدنی در بین کش��ورهای 

جهان رتبه دهم را داشته باشد.

150 هزار کیلومتر مربع عملیات شناسایی ذخایر معدنی

راه اندازی واحدهای غیرفعال صنعتی و معدنی
 گروه معدن: 

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت راه اندازی 
واحده��ای راک��د و غیرفع��ال صنعت��ی و معدنی در 
اس��تان ها را یکی از برنامه های اصل��ی این وزارتخانه 
عن��وان کرد و گف��ت: تامین ارز مورد نی��از واحدهای 

تولیدی در دستور کار قرار دارد.
به گزارش شاتا، حسین مدرس خیابانی در نشست 
تخصصی برنامه های وزارت صنعت، معدن و تجارت با 
روسای سازمان های صنعت، معدن و تجارت استان ها 
که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار ش��د، با اشاره به 
س��هم بالای زیرمجموعه های وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در تولید ناخالص داخلی گفت: تمامی مدیران 
در س��ایر ادوار زحمات بس��یار زی��ادی را برای تحقق 
اه��داف کلان وزارت صنعت، معدن و تجارت به دوش 
کشیده اند و بر این اساس، باید این پیام را به مجموعه 
کش��ور منتقل کرد که باید قدردان زحمات مجموعه 

مدیران قبلی باشیم.
4راهب�رد کلان وزارت صنع�ت، معدن و  �

تجارت
سرپرس��ت وزارت صنعت، معدن و تج��ارت افزود: 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت ب��ا ۴ راهبرد کلان 
جهش تولی��د، پایان طرح ها و پروژه ه��ای نیمه تمام، 
توس��عه صادرات و کنترل واردات و مدیریت و تنظیم 
بازار تلاش دارد تا اهداف جهش تولید را محقق کند.

وی با تاکید بر اینکه با برنامه ریزی های انجام شده، 
جهش تولید امس��ال حتما اتفاق خواهد افتاد، تصریح 
کرد: برای جهش تولید ۴ برنامه مش��خص از س��وی 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت طراحی ش��ده که 
مهم ترین بخش آن، تامین مواد اولیه مورد نیاز تولید 
اس��ت؛ به نحوی که اکنون تامین مواد اولیه موردنیاز 
کارخانه ه��ا جزو اولویت ه��ای وزارت صنعت، معدن و 
تجارت قرار گرفته است که از ۲محل تولیدات داخلی 

و مواد اولیه وارداتی تامین خواهد شد.
ارز مورد نیاز تامین مواد اولیه تولید حتما  �

تامین خواهد شد
به گفته مدرس خیابانی، س��ازمان توس��عه تجارت 
و س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی 
ای��ران، قرار اس��ت ک��ه ارز مورد نیاز تولی��د را تامین 
کند، این در حالی اس��ت که تلاش داریم تا به موازات 
تامین ارز از س��وی ایمیدرو و ارز حاصل از صادرات، با 
بانک مرکزی هم مذاک��رات لازم را برای تامین ارز از 
س��ایر منابع نیز انجام دهیم. ضمن اینکه مکانیزم های 
توزیع مواد اولیه نیز درحال س��اماندهی است و تلاش 
داریم تا بتوانیم مواد اولیه از منابع داخلی را به  دست 
تولیدکنن��دگان واقعی برس��انیم و ب��ه همین منظور، 
بازنگری در س��همیه های بهین یاب در دستورکار قرار 

دارد.
وی اظهار کرد: امروز س��ازمان های صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان ها در کنار ستاد وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت درباره تحقق اهداف جه��ش تولید، مکلف 
هس��تند و تکلیف س��نگینی هم به دوش دارند، این 
در حالی اس��ت که استان ها نیز باید از نقش مطالبه گر 
از س��تاد، به س��متی حرکت کنند که مش��کلات را با 
استفاده از ظرفیت های استانی حل و فصل کنند؛ البته 
بدنه س��تادی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت هم در 
کنار استان ها قرار دارد و البته مسائل کلان را پیگیری 

خواهد کرد.
مش�کلات واحدهای تولی�دی غیرفعال و  �

راکد در استان ها باید رفع شود
وی ب��ا تاکید بر ضرورت نقش آفرینی اس��تان  ها در 
ح��وزه حل مش��کلات واحدهای تولی��دی غیرفعال و 
راکد خاطرنش��ان کرد: امروز اگر مشکلاتی پیش  روی 
تولیدکنندگان در اس��تان ها وجود دارد، سازمان های 
صنعت، معدن و تجارت مکلف هس��تند تا راه حل های 
مبتکرانه و جدی برای حل مشکلات آنها داشته باشند، 
چراکه راه اندازی واحدهای غیرفعال در اس��تان ها یک 
بحث گلوگاهی اس��ت و باید در زمینه حل مش��کلات 

گام برداشت.

م��درس خیابانی با تاکی��د بر اینکه امس��ال، هیچ 
افزایش تولیدی از طریق جذب کالا در بازار داخلی رخ 
نخواهد داد، تصریح کرد: با توجه به رکود اقتصادی و 
کاهش درآمدهای نفتی، کالاهای تولید شده در قالب 
اجرای پروژه های جهش تولید، به طور قطع نمی توانند 
به صورت کامل در بازار داخلی جذب ش��وند، بنابراین 

مسی جهش تولید از صادرات می گذرد.
ص�ادرات ام�روز ی�ک انتخ�اب نیس�ت،  �

تکلیف ملی است
به گفته وی، راه نجات اقتصاد کشور و تحقق اهداف 
جهش تولید، افزایش صادرات اس��ت که بر اساس آن 
باید گفت که صادرات امروز، یک تکلیف ملی به شمار 
آمده و از نان ش��ب هم واجب تر اس��ت. این در حالی 
است که برخی کش��ورهای اطراف متقاضی کالاهای 
ایرانی در ش��رایط کنونی هس��تند ک��ه نمونه آن نیز، 
ماس��ک و تجهیزات پزشکی است که به دلیل شرایط 
ویژه موجود در دنیا، پر تقاضا است، اما سازمان توسعه 
تج��ارت ایران نیز وظیفه دارد تا بازاریابی لازم را برای 
فروش کالاهای صادراتی کش��ور انجام دهد و نیازهای 
کشورهای مختلف را به صورت گسترده، اطلاع رسانی 

کند.
م��درس خیابانی در بخش دیگری از س��خنان خود 
به راه اندازی کمیته اقدام صادراتی در سازمان توسعه 
تج��ارت ایران خبر داد و خاطرنش��ان کرد: این کمیته 
با حضور اتاق های بازرگان��ی، اصناف و تعاون فعالیت 
خواه��د کرد و در قالب آن، قرار اس��ت که مش��کلات 
پی��ش روی صادرکنن��دگان به صورت م��ورد به مورد 

بررسی شده و حل و فصل کند.
در  � م�رزی  اس�تان های  نقش آفرین�ی 

افزایش صادرات غیرنفتی
وی با اش��اره ب��ه نقش آفرینی جدی س��ازمان های 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان های مرزی در عرصه 
ص��ادرات غیرنفتی گف��ت: با توجه ب��ه اینکه بیش از 
۶۰درصد صادرات کشور به کشورهای همسایه انجام 
می ش��ود، برای رونق صادرات باید اس��تان های مرزی 
نقش خود را به صورت جدی ایفا کنند، به ویژه اینکه 
حل مس��ائل تجاری کشور در س��طح استانی و اقلیم 
مرزی، بس��یار راحت تر از پیگیری از طریق دولت های 
مرکزی اس��ت. ضمن اینکه استان  های مرزی نباید در 
ح��وزه صادرات کوتاه بیایند و باید دائم تلاش کنند تا 
موضوع صادرات در سطح استان،  داغ نگاه داشته شده 

و مورد پیگیری قرار گیرد.
مدرس خیابانی ارز حاصل از صادرات را تامین کننده 
نیازهای ارزی مواد اولیه کارخانه های کشور دانست و 
گفت: اگر صادرات انجام نشود، اصل تولید دچار ایراد 
خواهد شد، ضمن اینکه سازمان توسعه تجارت ایران 
باید جای وزارت نفت را در تامین نیازهای ارزی کشور 

بگیرد.
وی ب��ا بیان اینکه تحقق اه��داف جهش تولید باید 

با هدف گذاری کمی در تمامی اس��تان ها همراه باشد، 
خاطرنش��ان کرد: س��هم هر یک از استان ها در تحقق 
درآمدهای ارزی حاصل از صادرات باید مشخص شده 
و به طور مرت��ب مورد پایش قرار گیرد و گزارش های 

آن تهیه و ارسال شود.
جهش تولید باید در صنایعی انجام ش�ود  �

که ارزبری کمتری دارند
م��درس خیابانی، یک��ی از اجزای جه��ش تولید را 
توس��عه و تعمی��ق س��اخت داخلی دانس��ت و گفت: 
جه��ش تولید نیاز به ارز دارد و آن دس��ته از صنایعی 
که وابس��تگی بالای ارزی به دنی��ا دارند نمی تواند در 
ش��رایط کنونی اقتصاد ایران مورد حمایت قرار گیرد؛ 
بنابرای��ن بای��د تمرک��ز را در جهش تولید به س��مت 
صنایع��ی هدایت کرد که کمتری��ن ارزبری و بالاترین 

درصد ساخت داخلی را دارند.
وی اظهارک��رد: مهم تری��ن برنام��ه  در حوزه جهش 
تولید افزایش س��اخت داخلی با همکارهایی همچون 
قرارگاه خاتم الانبیا)ص(، هوا فضای س��پاه، س��ازمان 
ان��رژی اتمی و ش��رکت های دانش بنیان اس��ت که بر 
این اساس، در بسیاری از صنایع قابلیت این همکاری 
مش��ترک وجود دارد. در عین حال، میزهای س��اخت 
داخل باید در هر یک از اس��تان های کشور به صورت 
مرتب برگزار ش��ده و البته ساخت داخل تقاضا محور 

را پیش بریم.
اس�تقلال صنعت�ی باید در کنار اس�تقلال  �

دفاعی شکل گیرد
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان 
کرد: س��اخت داخل برای کشور فوق العاده مهم است، 
بنابراین باید جوانان با استعداد، شرکت های دانش بنیان 
و ظرفیت های داخلی را ب��ه کار گرفت تا بتوانیم روی 
پای خود بایس��تیم، چراکه استقلال صنعتی هم باید 
همپای اس��تقلال در بخش دفاعی پیش رود. این در 
حالی اس��ت که بخش دفاعی کشور باید الگویی برای 
بخش صنعتی کشور باشد. وی تامین نقدینگی را یکی 
از ن��کات مورد توجه وزارت صنعت برای جهش تولید 
دانس��ت و خاطرنش��ان کرد: نقدینگی هم در کش��ور 
وجود دارد و هم در کش��ور وجود ن��دارد؛ چراکه این 
نقدینگی به س��مت تولید هدایت نمی ش��ود. به گفته 
مدرس خیابانی، در هر یک از شهرک های صنعتی باید 
در ورودی خود دو ویترین، قطعات داخلی سازی شده 
و قطعاتی را که هنوز موفق به س��اخت داخلی نش��ده 

است، به نمایش بگذارند.
آغ�از پویش افتتاح ۲۰۰ ط�رح به ارزش  �

۱۷۰هزار میلیارد تومان
وی ب��ا اش��اره به برنام��ه دولت برای اتم��ام تمامی 
طرح های نیمه تم��ام دارای پیش��رفت فیزیکی بالای 
۸۰درص��د ت��ا ش��هریور ۱۴۰۰ گف��ت: ب��ا توجه به 
فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه باید آثار 
جهش تولید در سفره های مردم مشخص شود، گفت: 

راه ان��دازی طرح ها و پروژه های نیمه تمام این دس��تور 
ایشان را محقق خواهد کرد، به این معنا که ۲۰۰طرح 
به میزان ۱۷۰ هزار میلیارد تومان آماده افتتاح است. 
ضم��ن اینکه به وزارت کش��ور نیز قول داده ش��ده تا 
تمرک��ز افتتاح ای��ن طرح ها ب��ر روی مناطق مرزی و 

محروم باشد.
به گفته مدرس خیابانی، کمیته توس��عه استان های 
مرزی و محور ش��رق و غرب با حضور ایدرو، ایمیدرو 
و شرکت شهرک های صنعتی شکل گرفته و هر هفته 

تشکیل جلسه خواهد داد.
افزای�ش  � ب�ا  دول�ت  ج�دی  برخ�ورد 

خودسرانه قیمت ها
وی مدیری��ت و تنظیم بازار را یک��ی از راهبردهای 
چهارگانه وزارت صنعت دانس��ت و خاطرنش��ان کرد: 
سال گذشته مجموعه سیاستگذاران و دست اندرکاران 
تنظی��م بازار توانس��تند مدیریت و کنت��رل بازار را به 

خوبی پیگیری کند.
م��درس خیابانی گفت: امروز باید توجه داش��ت که 
ع��لاوه بر اجرای طرح هایی همچون برچس��ب قیمت 
و نظ��ارت و کنترل روی واحده��ای عرضه کننده کالا 
در س��طح خرد، باید انباره��ا و مراکز نگهداری کالاها 
زیرذره بین بازرسان باش��د و مورد کنترل جدی واقع 

شود.
وج�ود  6میلیون ت�ن کالای اساس�ی در  �

بنادر کشور
وی اف��زود: دول��ت حتما به طور ج��دی با افزایش 
خودس��رانه قیمت ها مقابله خواهد کرد. این در حالی 
اس��ت که هم اکنون وضعیت ذخیره س��ازی کالاهای 
اساس��ی بس��یار مناسب اس��ت و هم اکنون ۶ میلیون 
تن کالا در بنادر کش��ور وجود دارد که بخش��ی از آن 
در خ��ود بنادر و بخش��ی دیگر در لنگ��رگاه و بخش 
دیگر درحال تخلیه اس��ت. ب��ه گفته مدرس خیابانی، 
نکت��ه حائزاهمیت بای��د پررنگ دی��دن نقش حضور 
بخش خصوص��ی در تمام��ی مراحل تامی��ن، تنظیم 
و کنت��رل بازار اس��ت، ای��ن درحالی اس��ت که بدون 
حضور بخش خصوصی، تحق��ق اهداف جهش تولید، 
صادرات و تنظیم بازار رخ نخواهد داد. پس اس��تان ها 
نی��ز باید ارتباطات خود را با اتاق های بازرگانی، تعاون 
و اصن��اف و نیز خانه های صنع��ت، معدن و تجارت و 
خانه های معدن بسیار قوی کنند. وی اظهارکرد: همه 
س��ازمان های صنعت، معدن و تجارت اس��تان ها باید 
برنامه های اجرایی خود را با اولویت های وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت هماهنگ کرده و در تمامی برنامه ها، 
باید برش اس��تانی، هدف گذاری های کمی در تمامی 
بخش ها و پایش به عنوان ارکان اصلی مورد توجه قرار 
گیرند. مدرس خیابانی گفت: جهش تولید یک ش��عار 
نیست و اکنون، مسئله محوری کشور است؛ پس همه 
اس��تان ها باید در این رابطه با هدف گذاری های کمی، 
در زمینه تحقق اهداف جهش تولید باید گام بردارند.

نمایندگان محترم
لایحه نابودی ریال را برگردانید

ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئول
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود



دن
 مع

گار
وز

: ر
س

عک

معدن

دوشنبه
 26 خرداد 1399
 23 شوال 1441  
 15 ژوئن 2020
 سال دوم  شماره 377

یادداشت

رئیس کمیس��یون معدن خانه اقتصاد ایران معتقد است؛ تا 
زمانی که نگاه دولت برای توس��عه اقتصاد و صادرات غیر نفتی 
انحصاری و تک محصولی باشد، هیچگاه نمی تواند با توجه به 
ظرفیت ه��ای موجود اقتصاد را از بن بس��ت رکود نجات دهد 
و در مقابل با تش��دید بحران، ش��رایط را برای تعطیلی سایر 

صنایع فراهم می سازد.
به گزارش اقتصاد ۲۴، امسال هیچ تصمیمی درباره وضعیت 
عوارض صادرات محصولات معدنی و چگونگی عرضه و توزیع 
آن در بازار داخلی گرفته نش��ده و این مسئله ریسک کمبود 
م��واد اولیه برای صنعت ف��ولاد را تقویت می کن��د، از این رو 
دولت باید با در نظر گرفتن اولویت تامین نیاز داخلی، برنامه 
صادرات محصولات معدنی در س��ال ۹۹ را مورد ارزیابی قرار 

دهد.
در ۲س��ال گذش��ته افزایش نرخ ارز چال��ش جدیدی برای 
بنگاه های صنعت��ی به وجود آورد و آن این بود که مواد اولیه 
زنجی��ره فولاد بیش��تر از آن که به بازار داخلی عرضه ش��ود، 
صادرات می ش��د، این رون��د در میانه س��ال ۹۸ با تخصیص 
سهمیه سنگ آهن به واحد های بزرگ تا حدودی اصلاح شد، 

اما امسال هنوز برنامه ای در دستور کار قرار نگرفته است.
در ش��رایط کنونی که قیمت دلار افزایش یافته بسیاری از 
معدنکاران تمایل دارند سنگ آهن خود را به بازار های خارجی 
عرضه کنند، این در حالی اس��ت که بر اس��اس مصوبه س��تاد 
تنظیم ب��ازار، صادرات کالا های صنایع معدن��ی باید با مجور 
معاونت معدنی وزارت صنع��ت و آن هم در صورتی که مازاد 
بر نیاز داخلی باش��د باید انجام شود و اگر شرکت ها تعهدات 
خود را انجام نداده باشند باید جلوی صادرات آنها گرفته شود.
 سال گذش��ته عوارض صادرات مواد معدنی خام ۲۵درصد 
تعیین ش��د و به نس��بت می��زان ارزش افزوده ع��وارض برای 
محصولات س��ایر حلقه ها کاه��ش می یابد و ب��رای صادرات 
آهن اس��فنجی ع��وارض ب��ه ۱۰درصد می رس��د ک��ه برخی 
کارشناس��ان معتقدند با کاهش درآم��د ارزی دولت از محل 
فروش نفت باید صادرات برخی از محصولات صنعتی افزایش 

یابد، از این رو عوارض این کالا ها باید کاهش یابد.
 ه��ر چند صنع��ت فولاد کش��ور در ص��ورت عرضه کافی 
س��نگ آهن، قیمت گ��ذاری و س��رمایه گذاری مناس��ب در 
حلقه های میانی می تواند به زیرس��اخت توسعه صنعتی ایران 
کمک کند اما باید در نظر داش��ت که صادرات نیز بخش��ی از 
زنجیره تولید محصولات معدنی بش��مار می رود و نمی توانند 
تنها برای تامین نی��از داخل از صادرات جلوگیری کنند. این 

درحالی است که گزارش مرکز پژوهش های مجلس در اوایل 
اردیبهشت امس��ال نش��ان می دهد در حوزه معدن و صنایع 
معدن��ی، رک��ود بازار های جهان��ی و کاهش تقاض��ا، افزایش 
موج��ودی انبار ه��ای فلزات اساس��ی، روند کاهش��ی قیمت 
جهان��ی محصولات معدن و صنایع معدنی و ایجاد محدودیت 
در صادرات این محصولات به کش��ور های همس��ایه ازجمله 

مهم ترین آثار شیوع کرونا ویروس است.
بر اس��اس این گزارش از  جمل��ه مهم ترین آثار ش��یوع این 
ویروس بر بازار های محصولات معدن و صنایع معدنی می توان 
به مواردی همچون توقف یا کند ش��دن روند صادرات زمینی 
به برخی کش��ور های همس��ایه مانند عراق، ترکیه، پاکستان، 
افغانستان و...، از دست رفتن بازار های صادراتی در کشور های 
همس��ایه و جایگزین ش��دن محص��ولات صادرات��ی ایرانی با 
محصولات س��ایر کش��ورها، تحت تاثیر قرار گرفتن صادرات 
دریای��ی محص��ولات مع��دن و صنایع معدنی )اف��ت قیمت و 
تقاضا(، کاهش درآمد ارزی کشور از محل صادرات محصولات 
معدن��ی و صنایع معدنی، رکود ب��ازار داخلی، کاهش مصرف 
داخل��ی محصولات معدن و صنایع معدن��ی و کاهش فروش 
تولیدکنن��دگان، تعدیل نیروی کار معادن و صنایع معدنی در 
کوتاه م��دت و میان مدت )به ویژه معادن کوچک و متوس��ط و 
واحد های صنایع معدنی بخ��ش خصوصی( و تحت تاثیر قرار 

گرفتن بازار بورس و افت ارزش سهام شرکت ها اشاره کرد.
نیاز�به�تدابیر�جدید�صادراتی��

در همین ب��اره س��عید صم��دی، رئیس کمیس��یون معدن 
خانه اقتصاد ای��ران به اقتصاد۲۴ گف��ت: ممنوعیت صادرات 
محصولات معدنی، عوارض ۲۵ درصدی برای صادرات برخی از 
محصولات و همچنین گستردگی رکود بر اقتصاد و بازار های 
جهانی، وضعیت بازار محصولات معدنی را به مخاطره انداخته 

است.
 وی اف��زود: انحصارگ��ری در ص��ادرات از س��وی دول��ت 

بزرگ ترین معضل برای تحقق برنامه های توس��عه ای اس��ت 
چراکه س��ایر بخش ه��ا به ویژه محصولات معدن��ی با قابلیت 
بالای تولید، در وضعیت غیر قابل توجیه بس��ر می برند و تنها 

صنایع مختلف را در نبرد نابرابر قرار می دهد. 
به گفت��ه رئیس کمیس��یون مع��دن خانه اقتص��اد ایران، 
فرمول عمده بحث تعیین قیمت ها درباره تعیین نرخ نس��بت 
س��نگ آهن به ش��مش فولاد همچنان بین فع��الان معدنی و 

وزارت صنعت، معدن و تجارت در حال چانه زنی است.
وی تصری��ح ک��رد: اما در موض��وع فروش ش��مش فولاد، 
فولادس��ازان در این بخش موفق ش��ده اند. براساس آ خرین 
گزارش معامله فولاد، قیمت شمش فولاد به کانال ۵میلیون و 
۹۵۰ تومان رسید د رحالی که در بهمن سال گذشته این رقم 

معاملات شمش معادل حدود ۴میلیون و ۸۰۰ تومان بود.
صمدی خاطرنش��ان کرد: سال گذشته قیمت شمش فولاد 
در بازاره��ای جهان��ی به ۴۰۰ دلار رس��ید، اما برای امس��ال 
پیش بینی این اس��ت که در حدود ۳۵۰ دلار باقی بماند. این 
نش��ان می دهد بازار جهانی کش��ش کمتری نس��بت به سال 
گذش��ته دارد هرچند در این ۲ماه اخیر رشد نداشته و حتی 

رشد منفی داشته است.
صم��دی با تاکید بر اینکه افزایش قیمت در ش��مش فولاد 
بس��یار قابل توجه اس��ت هرچند این روند صع��ودی می تواند 
بر قیمت س��ایر مقاطع نیز اثرگذار باش��د، خاطرنش��ان کرد: 
ناگفت��ه نماند معدنی ها از افزایش قیمت ش��مش فولاد تحت 
هر شرایطی استقبال می کنند چراکه محصولی که به فروش 
می رس��انند بر مبنای درصدی از قیمت ش��مش فولاد است. 
گرانی ش��مش فولاد بر قیمت س��نگ آهن و زغال سنگ تاثیر 
خواهد گذاش��ت، که این افزایش قیمت ب��رای معدنی ها هم 
حائز اهمیت است و در صورت واقعی بودن قیمت ها می توانند 
از ای��ن فرصت برای کس��ری ها به دلی��ل ممنوعیت صادرات 

استفاده کنند.
نب�ود�قیمت�ه�ای�واقع�ی�بزرگ�ترین�مش�کل���

معدنی�ها�
 دبیر انجمن زغال  س��نگ ایران در پاس��خ به سوال دیگری 
مبنی ب��ر اینکه در بح��ث فرمول قیمت گذاری س��نگ آهن و 
صادرات این محصول برای امس��ال به چه نتیجه ای رس��یده 
ای��د؟ گفت: هن��وز هیچ اقدام و دس��توری درب��اره تغییر در 
میزان عوارض یا رفع ممنوعیت های صادراتی از سوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ابلاغ نش��ده اس��ت و ش��رایط مانند 
همان وضعیت س��خت سال گذشته در حال اجراست. رئیس 

کمیس��یون معدن خانه اقتصاد ایران ادامه داد: مهم ترین بازار 
هدف صادرات س��نگ آهن، بازار داخلی است، اما زمانی بازار 
داخل��ی در اولویت قرار می گیرد ک��ه مصرف کننده با قیمت 
واقع��ی محصول را بخرد و اگر به زیرقیمت ها خریداری ش��د 
بخش بزرگی از معادن غیراقتصادی می شود هر چند تاکنون 

شده اند.
صمدی تاکید ک��رد: معادن کم عیار و عمیق و...، با عوارض 
۲۵ درصدی و ممنوعیت صادرات و نیز اعمال ش��رایط جدید 
دیگر توان اقتصادی خود را از دس��ت داده اند و هیچ  توجیهی 

اقتصادی برای ادامه فعالیت های خود ندارند.
ب��ه اعتقاد این فع��ال اقتصادی در حوزه مع��ادن، احتمال 
م��ی رود ارزآوری از ف��ولاد به دلیل س��خت ش��دن فروش و 
کاهش قیمت جهانی برای امس��ال تغییری نس��بت به سال 
گذش��ته نداشته باشد. رئیس کمیس��یون معدن خانه اقتصاد 
ای��ران ادامه داد: زمانی که نرخ ش��مش اعلام می ش��ود ثابت 
اس��ت و هیچ جای چانه زنی ن��دارد، از این رو میزان صادرات و 
ارزآوری آن کاملا مش��خص اس��ت، اما در س��نگ آهن، چون 
عیار ه��ا و دانه بندی ه��ای مختلف وجود دارد به پیوس��ت آن 
قیمت های مختلف هم دارد. درباره ارزآوری این محصول نیز 
نمی ت��وان رق��م اصلی را اعلام کرد هر چند ب��رای ۶ ماه دوم 
س��ال ۹۸ هم از س��وی وزارت صنعت، معدن و تجارت هیچ 
آماری اعلام نش��ده است. دبیر انجمن زغال سنگ ایران تاکید 
کرد: در بحث س��نگ آهن نیز باید گفت که دیگر صادرات آن 
اقتصادی نیست و به دلیل عدم توجیه اقتصادی شاهد توقف 
فعالیت بیشتر معادن در امسال خواهیم بود. صمدی با تاکید 
بر اینکه در ۶ماه اول ش��رایط صادرات س��نگ آهن خوب بود، 
اما در ۶ماه دوم به دلیل عوارض سنگین صادرات سقوط کرد، 
گفت: برای امسال پیش بینی می شود که صادرات سنگ آهن 
منتفی شود چرا  که وضعیت این محصول مانند فولاد نیست و 
در برابر نوسانات و عدم حمایت ها شکننده تر و غیراقتصادی تر 
اس��ت، از این رو در صورت ادامه وضعیت موجود درباره تولید 
و ص��ادرات س��نگ آهن، ب��ه زودی با توجه ب��ه ظرفیت بالا، 
وارد کننده س��نگ آهن خواهیم شد. رئیس کمیسیون معدن 
خانه اقتصاد ایران در پایان با انتقاد از سیاست های توسعه ای 
دولت گف��ت: تا زمانی که نگاه دولت برای توس��عه اقتصاد و 
ص��ادرات غیرنفتی انحصاری و تک محصولی باش��د، هیچگاه 
نمی تواند با توجه به ظرفیت های موجود اقتصاد را از بن بست 
رکود نجات دهد و در مقابل با تشدید بحران، شرایط را برای 

تعطیلی سایر صنایع فراهم می سازد.

رئیس�کمیسیون�معدن�خانه�اقتصاد�ایران:�

فعالیت�بیشتر�معادن�دیگر�توجیه�اقتصادی�ندارد

 معادن زیرفشار قوانین دست و پاگیر
ضرورت�پایش�قوانین�از�سوی�مجلس�بررسی�شد:

تعامل میان تولیدکنندگان 
زنجیره فولاد

مع��دن،  بین الملل��ی  نمایش��گاه  هش��تمین 
صنایع معدنی، ف��رآوری مواد معدنی و تجهیزات 
بین الملل��ی  نمایش��گاه  شش��مین  و  وابس��ته 
ماشین آلات و راهسازی از اول تا ۴ تیر در محل 
دائمی نمایش��گاه های بین المللی کرمان برگزار 

می شود.
در این نمایش��گاه، رویک��رد تخصصی فرآوری 

مواد معدنی دنبال می شود. 
یعنی تولیدکنن��دگان در حلقه های گوناگون 
زنجی��ره ارزش در این نمایش��گاه حضور جدی 
دارند؛ بنابراین امی��د می رود تعامل خوبی میان 
تولیدکنن��دگان در حلقه ه��ای مختلف زنجیره 

تولید برقرار شود.
در همین حال، گردهمای��ی با حضور اعضای 
س��ازمان نظام مهندس��ی ایران و اعضای هیأت 
سازمان های نظام مهندس��ی چندین استان در 

حاشیه این نمایشگاه برگزار خواهد شد. 
کرمان، قلب معادن ایران است و چنانچه قرار 
بر برگزاری نمایشگاه تخصصی مرتبط با معادن 

باشد، باید در کرمان برگزار شود. 
در این نمایشگاه، در تلاش هستیم موضوعاتی 
مانند بومی سازی قطعات را دوباره مطرح کنیم. 
بر همین اس��اس نی��ز از ش��رکت های حاضر 
در این نمایش��گاه درخواس��ت کردی��م، قطعات 
بومی سازی نش��ده خود را برای نمایش بیاورند 
تا به  واسطه آن، صنعتگران داخلی بتوانند روی 

آنها کار کنند.
ح��دود ۶۰ ت��ا ۷۰ درص��د مخاطب��ان ای��ن 
نمایشگاه دائمی هستند؛ یعنی از دوره های قبل 
در نمایش��گاه حاضر بوده اند و هر س��اله حضور 
خود را تمدید کرده ان��د؛ بنابراین می توان گفت 
فعالی��ت ما اثرگ��ذار بوده که زمین��ه جلب نظر 

فعالان این عرصه را فراهم کرده است. 
اگر نمایشگاه برد و بازتاب خوبی نداشت، این 

تعداد مشتری وفادار نداشتیم. 
درحال حاضر، شرکت های بزرگی مانند شرکت 
ملی صنایع مس ایران، شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهر و هلدین��گ صنایع معدن��ی خاورمیانه 

)میدکو( در این نمایشگاه حضور دارند. 
برگزاری نمایش��گاه به ط��ور تخصصی موجب 
افزای��ش کیفی��ت و بازده��ی آن می ش��ود. در 
دنی��ا گرایش بس��یار قابل توجهی ب��ه برگزاری 
نمایش��گاه های تخصصی وج��ود دارد، اما ما در 
ای��ران حتی س��ایت بین المللی قوی براس��اس 
اس��تانداردهای جهان��ی برای برگ��زاری چنین 

رویدادهایی را نداریم. 
حت��ی در خاورمیان��ه نیز کش��ورهایی مانند 
ام��ارات متح��ده عرب��ی و ترکی��ه در صنع��ت 
نمایش��گاهی بس��یار بهتر از ما فعالیت کرده اند. 
با این وجود، در تلاش هس��تیم با تمام ضعف ها، 
این نمایش��گاه را به بهترین شکل ممکن برگزار 

کنیم.
البته استقبال شرکت های خارجی برای حضور 
در نمایش��گاه کاه��ش پیدا ک��رده و همه گیری 
ویروس کرونا نیز مزید بر علت ش��ده اس��ت. با 
این وجود، ش��رکت های ک��ه نماینده طرف های 

خارجی، در این نمایشگاه حضور دارند.
ش��یوع ویروس کووی��د ۱۹، فع��الان صنعت 
نمایش��گاهی را با چالش های جدی روبه رو کرده 
اس��ت. نمایشگاه ها در ابتدای شیوع این بیماری 
بسته شدند و آخرین صنفی هستند که فعالیت 

خود را آغاز می کنند. 
با ای��ن وجود، حفظ س��لامت اف��راد برای ما 
اولوی��ت دارد. بر همین اس��اس نیز پروتکل های 
بهداش��تی برای آغاز به کار فعالیت نمایش��گاه ها 
از سوی ش��رکت نمایشگاه های بین المللی ایران 
تدوین  ش��ده و در اختی��ار برگزارکنندگان قرار 

گرفته است.
نمایش��گاه مع��دن کرم��ان نیز ب��ا هماهنگی 
س��تاد مل��ی کرون��ا در اس��تان کرم��ان برگزار 
خواهد ش��د. اقداماتی مانن��د ضدعفونی کردن، 
ارائ��ه ماس��ک، تب س��نجی و... با ه��دف حفظ 
 س��لامت حاض��ران در ای��ن نمایش��گاه اجرایی 

می شود. 

 محمود بندرچی
 مدیرعامل شرکت رستاک پادویژن

 منیر حضوری: 
تاثی��ر قانون بر فعالیت معدنی یکی از مواردی 
اس��ت که هم��واره م��ورد توجه فع��الان بخش 
خصوصی بوده اس��ت. این بخش اغلب از ضعف ، 
شفافیت و تداخل قوانین گله داشته اند. از طرفی 
هم نمایندگان مطرح می کنند که ضعف قانونی 

نداریم بلکه مشکل در اجرا است.
باتوجه ب��ه اینکه در حال حاض��ر درآمدهای 
نفتی کش��ور به واس��طه تحریم و کاهش قیمت 
نفت ناش��ی از ش��یوع کرونا در جه��ان کاهش 
یافته، بس��یاری بر این باورند که اگر می خواهیم 
ب��ه بخش معدن تکیه کنیم باید مش��کلات این 

حوزه را به طور جدی حل کنیم. 
روزنام��ه »روزگار معدن« با آغ��از به کار دور 
یازدهم مجلس ش��ورای اس��لامی و در تکاپوی 
مشخص شدن اعضای کمیس��یون های مختلف 
سراغ کارشناس��ان این حوزه رفته تا نظر آنها را 
درباره ارتباط مجلس و معدن جویا ش��ود. شرح 

این گفت وگو را در زیر می خوانید.
نظام�جامع�قانون�گذاری��

عزت اله اکبری تالارپشتی، 
مردم  منتخ��ب  نماین��ده 
ته��ران در مجلس یازدهم 
شورای اسلامی با اشاره به 
لزوم توجه به بخش معدن 
گفت: تاثیر معدن بر رشد 
تولید ناخالص داخلی کش��ور خیلی ناچیز است، 
اما اگر برنامه ریزی درستی داشته باشیم و بخش 
خصوصی هم وارد این حوزه شود، شاهد جهش 
فوق الع��اده ای در ح��وزه معدن خواهی��م بود. او 
تاکی��د ک��رد: برای ای��ن مهم بای��د بهانه ضعف 

بودجه و مشکلات مالی را حذف کنیم.
عضو کمیس��یون صنایع و معادن در دوره های 
پنجم و هش��تم مجلس ش��ورای اسلامی با بیان 
اینکه دولت باید در بخش اکتش��اف ورود کند، 
اظهار ک��رد: پایه فعالیت های معدنی اکتش��اف 
است، یعنی اگر اکتشاف نداشته باشیم، استخراج 
ه��م معنی ن��دارد و در مقابل اگر در اکتش��اف 
توانمند باش��یم در دیگر حوزه های معدن هم به 
نحو بهینه ای پیش می رویم. این نماینده مجلس 
بیان کرد: به دلیل اهمیت اکتشاف، زمانی که در 
مجلس هشتم به عنوان رئیس کمیسیون صنایع 
و معادن انتخاب شدم، بودجه اکتشاف را حدود 
۵۰ براب��ر افزایش دادم. باید بودجه این بخش را 
افزایش داد و دولت به آن نگاه ویژه داشته باشد.
نماین��ده مردم تهران در مجلس در پاس��خ به 
این سوال که برخی فعالان بخش معدن از ضعف 

ش��فافیت قانون سخن می گویند، اظهار کرد: در 
حوزه های مختل��ف بای��د روی نظام های جامع 
تمرک��ز کرد؛ به این معنی که نظام جامع تولید، 
توزیع، گمرک، بان��ک، مالیات، بیمه، صادرات و 
واردات داشته باش��یم. این نظام ها را باید ایجاد 
کنی��م و همه با هم همکاری داش��ته باش��ند تا 

شاهد آشفتگی ها نباشیم.
اکبری تالارپش��تی بی��ان کرد: نظ��ام جامع، 
قوانی��ن را پالایش کرده، قوانین مزاحم را حذف 
و قوانین مورد نیاز را وضع می کند؛ بنابراین اگر 
نظام جامع ایجاد ش��ود، جهش فوق العاده ای در 
ح��وزه صنعت و معدن ایجاد خواهد ش��د و این 
مهم باعث می ش��ود شاهد اینکه تعرفه و گمرک 
یک مس��یر و بانک و بیمه مسیر دیگر را بروند، 

نباشیم.
نماین��ده منتخ��ب م��ردم ته��ران در مجلس 
یازدهم ش��ورای اس��لامی درباره این سوال که 
نخس��تین برنام��ه مجلس ب��رای رش��د معدن 
چیس��ت، اظهار کرد: ما به دنبال تدوین نظامات 
جام��ع هس��تیم. ام��روز در دنیا ش��اهد جنگ 
مش��وق ها در حوزه صنعت و تولید هس��تیم اما 
در ایران چنین خبری نیس��ت و مشوق ها بسیار 

ضعیف هستند. اگر مثل دیگر کشورها، مشوق ها 
را افزایش دهیم می توانیم مسیر حرکت صنعت 
و مع��دن را هم��وار کنیم. در پای��ان باید گفت 
جهش تولید تنها با حرف ایجاد نمی ش��ود بلکه 

قانون و مقررات هم باید پالایش شوند.
اصلاح�برخی�قوانین��

س��ید نعمت ال��ه حقیقی، 
یک  اکتشاف  کارش��ناس 
ش��رکت معدنی در بخش 
خصوصی اظهار کرد: یکی 
دغدغه های  بزرگ ترین  از 
فع��الان معدن��ی، موضوع 
قانون گذاری اس��ت. به باور من مجلس در حوزه 
قانون گذاری باید بیش��تر به بخش معدن توجه 

کند.
او با اش��اره به موضوع نف��ت، اظهار کرد: باید 
بپذیری��م بع��د از وضعیتی که ب��رای نفت پیش 
آمده، این م��اده معدنی دیگر جای��گاه چندانی 
ب��رای تامین مایحتاج ارزی کش��ور ن��دارد و در 
دهه آینده نیز به طور قطع نمی تواند جایگاه خود 
را به دس��ت آورد؛ به ای��ن ترتیب توجه جدی به 
حوزه معدن و پذیرفتن اینکه معدن بخش��ی از 

اقتصاد کشور اس��ت، می تواند در شرایط تحریم 
ما را سرپا نگه دارد.

ای��ن کارش��ناس اکتش��اف با اش��اره به نقش 
مع��دن در تامین نقدینگی کش��ور گفت: بخش 
معدن یکی از بخش های اقتصادی اس��ت که در 
ش��رایط تحریم، کمترین صدمات را دیده است؛ 
بنابراین باید معدن را به عنوان یکی از حوزه های 
اقتص��ادی کش��ور در نظر بگیریم ک��ه می تواند 
اشتغالزایی کند و یکی از بخش های مهم تامین 

ارز در کشور است.
حقیق��ی ادامه داد: مجلس بای��د بر توانمندی 
بخ��ش مع��دن تاکید کن��د و قوانی��ن را تغییر 
ده��د. در این روند نهاد قانون گ��ذار باید قوانین 
حمایتی در حوزه کس��ب وکار معدنکاران ایجاد 
کن��د. باتوج��ه به اینک��ه معدن��کاران معضلات 
متع��ددی در حوزه معدن دارن��د، آنچه مجلس 
 یازدهم می توان��د انجام دهد، بحث قانون گذاری 

حمایتی است.
ای��ن کارش��ناس معدن با اش��اره ب��ه قوانین 
گذش��ته در کش��ور، گفت: قوانین و مقرراتی که 
در دهه ۴۰ در حوزه معدن گذاش��ته ش��ده بود، 
بس��یار متقن و قوی بوده اما متاس��فانه آنقدر به 

آن تبص��ره و ماده و قوانین موازی اضافه ش��ده 
که دیگر هی��چ قدرت اجرایی ب��رای آنها وجود 
ندارد. در حوزه قانون گذاری مجلس باید اهتمام 
جدی و ویژه داش��ته باش��د و موانع قانونی برای 
توسعه بخش معدن و فرصت های سرمایه گذاری 
داخل��ی و خارج��ی را بردارد ت��ا بتوانیم مبتنی 
ب��ر ظرفی��ت داخل��ی و خارجی، بخ��ش معدن 
را توس��عه دهی��م. او تاکید ک��رد: اقتصاد معدن 
مث��ل نفت دولتی نیس��ت و بخش مردمی آن را 
ش��کل می دهد؛ بنابراین اگر معدن توسعه پیدا 
 کند، اقتصاد مردمی خواهد ش��د و دیگر قابلیت 

تحریم ندارد.
حقیق��ی در نهایت گف��ت: قوانینی در بخش 
معدن داریم که مناس��ب اس��ت اما در کنار آن 
قوانینی در منابع طبیعی و محیط زیس��ت داریم 
ک��ه در تقابل ب��ا قوانین معدن اس��ت؛ بنابراین 
بای��د در قوانی��ن و مقررات ح��وزه معدن پایش 
درستی انجام شود. قانون گذاران باید با استفاده 
از ظرفیت های��ی که نهاده��ای بخش خصوصی، 
س��ازمان نظام مهندس��ی معدن، خانه معدن و 
اتاق ه��ای بازرگانی دارند قوانین مرتبط با معدن 

را اصلاح کنند.
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مع��اون خری��د ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفه��ان گفت: 
امس��ال س��ال جهش تولید اس��ت و مدیریت کسری مواد 
اولیه فولادس��ازان قطعا در جهش تولی��د موثر خواهد بود.
به گزارش ایس��نا، رضا یزدخواس��تی درب��اره قیمت گذاری 
محص��ولات فولادی از س��وی تنظیم ب��ازار، اظهار کرد: در 
2ماه اخیر، کارشناسان حوزه فولاد و معدن، نظرات خود را 
دربارۀ قیمت گذاری مطرح کرده اند و این یکی از مزیت های 
ای��ن دوره ب��ر دوره های دیگر بوده اس��ت.وی با بیان اینکه 

فرصت��ی که معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
برای بررسی انجمن ها و کارشناسان تخصیص داد، شفافیت 
بیشتری در مدل های محاسبه قیمت ایجاد کرد، گفت: قطعا 
تصمیمی که وزارت صنع��ت، معدن و تجارت در این دوره 
خواهد گرفت کارشناس��ی تر بوده و جوانب مختلف موضوع 
را رعای��ت خواهد کرد.معاون خرید ش��رکت فولاد مبارکه 
اصفهان درباره مدل پیشنهادی فولاد مبارکه اصفهان برای 
تعیین قیمت کنس��انتره و گندله، تاکید کرد: فولاد مبارکه 

اصفه��ان خ��ود را پایبند به تصمیمات کارشناس��ی و فنی 
می داند و هرگونه تصمیم غیرکارشناس��ی را در التهاب بازار 
محصولات فولادی موثر قلمداد می کند. این شرکت بهترین 
م��دل تعیین قیمت را قیمت گذاری بر مبنای توزیع س��ود 
عادلانه براساس هزینه س��رمایه گذاری می داند. وی درباره 
اینکه آیا قیمت کنس��انتره، گندله و آهن اسفنجی افزایش 
می یابد، گفت: بررسی کارشناس��ان نشان می دهد افزایش 
قیمت در س��ال۹۹ هیچ گونه توجیهی ندارد، از این رو فولاد 

مبارک��ه اصفهان ب��ا هرگونه افزایش قیمت مخالف اس��ت. 
یزدخواس��تی با ارزیابی کسری کنس��انتره و گندله در بازار 
اظهار کرد: کس��ری کنس��انتره و گندله برای فولادس��ازان 
در س��ال ۹۹ قطعی اس��ت. در جدول توزیع مواد سال ۹۹، 
۳میلیون کسری کنسانتره وجود دارد که تا ۶ میلیون قابل 
 افزای��ش اس��ت و تامین گندله فولادس��ازان نیز با توجه به 
عدم راه ان��دازی واحدهای جدید گندله س��ازی با اما و اگر 

همراه است.

معاون خرید شرکت فولاد مبارکه اصفهان: 

تصمیمات غیرکارشناسی در التهاب بازار محصولات فولادی موثر است

دومین محموله س��یمان صادراتی کارخانه س��یمان قش��م 
در س��ال ۹۹ با تناژ 22هزارتن به مقصد کش��ورهای امارات 
و س��ومالی از اسکله کاوه منطقه آزاد قش��م با حضور رئیس 
هیات مدیره و مدیرعامل س��ازمان منطقه آزاد قش��م، جمعی 

از مقامات این سازمان و مدیران این کارخانه بارگیری شد.
ب��ه گزارش برن��ا، حمیدرضا مومنی، رئی��س هیات مدیره و 
مدیرعامل س��ازمان منطقه آزاد قش��م در هنگام بازدید خود 
از این بارگیری در گفت وگویی از عملیاتی ش��دن فرمان مقام 
معظ��م رهبری مبنی بر جهش تولید در س��ال ۹۹در مناطق 
آزاد کش��ور از جمله منطقه آزاد قشم خبرداد و گفت: سازمان 
منطقه آزاد قش��م امس��ال تمام توان و ظرفیت خود را برای 
لبیک به این فرمان مقام معظم رهبری به کار گرفته و در این 
زمینه دومین محموله سیمان تولید شده در کارخانه سیمان 

قشم برای صادرات بارگیری شد.

 مومن��ی با اش��اره ب��ه اینکه براس��اس برنامه ری��زی انجام 
ش��ده ظرفی��ت تولی��د س��یمان در ط��رح توس��عه کارخانه 
س��یمان قش��م به یک میلیون تن در سال می رس��د، افزود: 
همه تلاش های مجموعه کارخانه س��یمان قش��م معطوف به 
رس��یدن به این هدف اس��ت و بخش اعظ��م این ظرفیت هم 

در س��ال ۹۹ محق��ق خواهد ش��د و درنهایت تا پایان س��ال 
 ۱۴۰۰ ظرفی��ت ای��ن کارخانه ب��ه یک میلیون تن در س��ال 

خواهد رسید.
وی ب��ر عزم جزم س��ازمان منطق��ه آزاد قش��م و کارخانه 
سیمان قشم برای جهش تولید در امسال تاکید کرد و گفت: 
بنای ما بر این اس��ت که با یک برنامه ریزی منظم و منسجم 
ظرفیت این کارخانه را به یک میلیون ۳۰۰هزار تن در س��ال 
 برس��انیم که حداقل ۸۰ درصد آن ب��ه بازارهای هدف صادر 

خواهد شد.
براس��اس این گزارش حمیدرضا صدیقی مقدم، مدیرعامل 
کارخانه سیمان قشم نیز در این بازدید با تقدیر از حمایت های 
مدیرعامل و هیات مدیره س��ازمان منطقه آزاد قش��م از این 
کارخانه از آغاز اجرای طرح توسعه این کارخانه برای رساندن 
ظرفی��ت تولی��د آن به یک میلی��ون تن در س��ال خبرداد و 

گف��ت: هدف صادراتی ما هم برای امس��ال رس��اندن مجموع 
صادرات س��یمان و کلینکر منطقه آزاد قش��م به 2۵۰هزارتن 
 در س��ال اس��ت که نس��بت ب��ه س��ال قبل 2۵درصد رش��د 

خواهد داشت.
وی ب��ا اظه��ار امیدواری نس��بت ب��ه ت��داوم حمایت های 
گذش��ته سازمان منطقه آزاد قش��م در سال های آینده تاکید 
امس��ال این کارخانه را صادرات س��یمان اع��لام کرد و افزود: 
تاکن��ون ۴۵هزارت��ن س��یمان از قش��م صادرات داش��تیم و 
امیدواری��م تا پایان نیمه اول امس��ال در مجم��وع ۱۸۰هزار 
 تن س��یمان و کلینکر از قشم به بازارهای هدف دنیا صادرات 
داشته باشیم. به گفته صدیقی مقدم با این روند تولید سیمان 
و کلینکر در کارخانه سیمان قشم و صادرات آنها، قرار گرفتن 
نام این کارخانه در فهرس��ت واحدهای نمونه صادراتی کشور 

در پایان امسال دور از دسترس نیست.

مدیرعام��ل گروه مهندس��ی آلوپای گفت: در این س��ال ها از 
میزان وابستگی صنعت آلومینیوم کشور به واردات ماشین آلات 
و تجهیزات کاس��ته ش��ده اس��ت اما همچنان از خطوط به  روز 
اروپایی بی بهره هس��تیم و بیشتر ماشین آلات مشابه نمونه های 

چینی مونتاژ شده اند.
س��ید نوید موس��وی در گفت وگو با فلزات آنلاین اظهار کرد: 
شرکت آلوپای در حوزه بازرگانی فعالیت می کند و درحال حاضر 
این ش��رکت به طور تقریبی ۳۴۰ تن در ماه مقاطع آلومینیومی 

به فروش می  رساند.
وی کیفی��ت بیلت ه��ای تولی��دی کنونی را مطلوب دانس��ت 
و بی��ان ک��رد: بیلت ه��ای م��ورد اس��تفاده در ای��ران ش��امل 
 DC بیلت ه��ای واردات��ی مانن��د دوب��ال، بیلت ه��ای ایرالکو و
 می ش��ود ک��ه درحال حاضر اس��تفاده از 2 ن��وع DC و ایرالکو 

رایج است. 
ب��ه تازگی کیفیت بیلت ها روبه بهب��ود رفته اند در صورتی که 
در گذشته بیلت ها از کیفیت چندان مناسبی برخوردار نبوده اند.

مدیرعام��ل گ��روه مهندس��ی آلوپ��ای اظه��ار ک��رد: صنعت 
آلومینی��وم کش��ور درب��اره تامی��ن تجهی��زات و ماش��ین آلات 
از نظ��ر وابس��تگی ب��ه خ��ارج از کش��ور و واردات آنه��ا، ب��ه 
خودکفای��ی رس��یده و می��زان واردات تجهی��زات و فن��اوری 
 خط��وط تولی��دی آلومینی��وم از س��ایر کش��ور ها بس��یار ک��م 

ش��ده  اس��ت. ماش��ین آلات مورد اس��تفاده در این صنعت، قبلا 
از کش��ور چین وارد می ش��د اما درحال حاضر بومی س��ازی آنها 
از س��وی کارخانه ه��ای داخلی انجام ش��ده اس��ت.  در رابطه با 
خطوط تولیدی روز دنیا، ممکن اس��ت واردات داش��ته باش��یم 
زی��را این خط های تولید متفاوت ب��وده و به دانش فنی خاصی 
نیازمند   هستند. موس��وی افزود: گرچه به علت وجود تحریم ها، 
ماش��ین آلات جدید اروپایی را نمی توانیم وارد کنیم اما خطوط 
تولیدی فعلی، پاسخ گوی نیازهای صنعت آلومینیوم کشور است 
و تقریب��ا ایران از لحاظ کیفیت خطوط تولید، با کش��ور ترکیه 
برابری می کند و تنها تفاوتی که بین این 2کشور می توانیم لحاظ 
 کنیم، از منظر کنترل کیفیت و نظارت بر محصولات با کیفیت تر

است.

معاون عمران و توس��عه امور شهری و روستایی وزیر 
کش��ور و رئیس س��ازمان ش��هرداری ها و دهیاری های 
کش��ور به همراه خدامراد صالحی فرماندار شهرس��تان 
لنج��ان، حج��ت الله غلام��ی مع��اون هماهنگ��ی امور 
عمران��ی و علی اصغ��ر ذاک��ری هرندی مدی��ر کل دفتر 
امور ش��هری و شوراهای اس��تانداری اصفهان با حضور 
در ذوب آه��ن اصفه��ان از خ��ط تولی��د ری��ل مل��ی و 
 همچنین ش��رکت تارابگین ذوب آه��ن اصفهان بازدید 

کردند.
به گزارش ذوب آهن اصفه��ان، مهدی جمالی نژاد در 
ای��ن بازدید تولید ریل ملی را برای توس��عه حمل ونقل 
»انبوه بر« کشور به ویژه مترو بسیار مهم دانست و گفت: 
خوش��بختانه امسال و سال گذش��ته مبالغ قابل توجهی 
اوراق مش��ارکت برای کمک به زیرس��اخت های ریلی و 
قطار ش��هری به ویژه کلان ش��هرها در نظر گرفته شده 
اس��ت که در این ب��اره تامی��ن ریل یک��ی از مهم ترین 

ملزومات است.
وی اف��زود: حضور ذوب آهن در تولید ریل به مدیریت 
شهری بسیار کمک کرده است که این امر برای توسعه 

کشور اهمیت بسیاری دارد.

جمالی نژاد خاطرنشان کرد: با تدبیر مدیران ذوب آهن 
اصفهان، این ش��رکت درحال حاض��ر تولید کننده بزرگ 
ریل اس��ت و این وظیفه مدیران ش��هری است که نگاه 
شان به تولید داخل به ویژه ذوب آهن اصفهان باشد که 

یک صنعت مادر به شمار می رود. 
معاون امور ش��هری و روستایی وزیر کشور با اشاره به 
اینک��ه تولید ریل ملی در زم��ان مدیریت یزدی زاده به 
طور کامل انجام و فعال شد، افزود: امیدواریم ذوب آهن 
اصفه��ان که به خوب��ی تولید ریل را پی��ش می برد، از 
توسعه حمل ونقل ریلی پشتیبانی کند و این اقدام مهم 

برای کشور با استفاده از توان داخلی انجام شود.
مدیرعام��ل ذوب آهن اصفه��ان، جمالی نژاد را یکی از 
پش��تیبانان و حامیان اصلی تولید محصول استراتژیک 
ریل به ویژه ریل مترو در کشور دانست و گفت: حمایت 
ایش��ان باعث ش��ده تا کنون ۳نوع ریل مورد نیاز سراسر 

کشور را در ذوب آهن اصفهان تولید کنیم. 
در ای��ن زمین��ه تامین ری��ل اصفهان روتین ش��ده و 
درباره س��ایر ش��هرها هم انجام می ش��ود و در این باره 
هیچ گونه محدودیتی برای تامین ریل متروی مورد نیاز 

سراسرکشور نداریم.

افزایش ظرفیت تولید سیمان در قشم به یک میلیون تن 

موفقیت در بومی سازی تجهیزات صنعت آلومینیوم  معاون وزیر کشور در بازدید خط تولید ریل ملی: 

نگاه مسئولان برای تامین ریل مترو به ذوب  آهن اصفهان است

فازنخستبزرگترینمجتمعفلزرویراهاندازیمیشود
تا ۳ سال آینده؛

 گروه معدن: 
مدیر مجتمع سرب و روی و باریت مهدی آباد 
با اش��اره به آغ��از نصب تجهیزات فاز نخس��ت 
کارخان��ه فرآوری روی ای��ن مجتمع ۸۰۰ هزار 
تن��ی، ابراز امی��دواری کرد که ف��از اول تمامی 

بخش های این طرح ملی راه اندازی شود.
امین صفری در گفت وگو با ایس��نا با اش��اره 
ب��ه اینکه مجتم��ع معدنی مهدی آب��اد یکی از 
بزرگتری��ن طرح های صنایع معدن��ی فلز روی 
کشور در شهرس��تان مهریز است، گفت: بخش 
اعظمی از صنایع کشور چشم انتظار بهره برداری 
از این مجتمع عظیم معدنی هس��تند که بدون 
حمای��ت حاکمیت، دول��ت و نهادهای مربوطه 

برای راه اندازی با مشکل رو به رو خواهد شد.
وی ادامه داد: مجتم��ع معدنی مهدی آباد به 
عنوان بزرگ ترین برنامه تولید فلز روی کشور و 
از بزرگ ترین بخش های تولید این فلز در دنیا، 
یک طرح  ملی به ش��مار می رود که تا ۳ س��ال 
آینده، ف��از اول تمامی بخش های آن راه اندازی 

خواهد شد.
ب��ه گفت��ه   مدی��ر مجتم��ع س��رب و روی و 
باری��ت مهدی آب��اد، فاز نخس��ت ای��ن طرح به 
منظ��ور س��اخت کارخانه ای ب��ا تامین خوراک 
ورودی دو میلی��ون تن س��نگ معدن��ی برای 
تولی��د 2۰۰ هزار تن محصول کنس��انتره روی 
 هم اکنون با پیشرفت فیزیکی 2۸ درصد درحال 

اجراست.
وی در همین رابط��ه از آغاز نصب تجهیزات 
فاز نخس��ت کارخان��ه ف��رآوری روی از ابتدای 
امس��ال خب��ر داد و گفت: اجرای خ��ط انتقال 
پس��اب فاضلاب شهر یزد به این معدن به طول 
۱۰۰کیلومتر از دیگر طرح های بزرگ و حیاتی 
ای��ن مجموعه اس��ت که هم اکن��ون 2۹درصد 

پیش��رفت فیزیک��ی دارد. صف��ری در بخ��ش 
دیگری از سخنانش گفت: طرح مجتمع معدنی 
مهدی آب��اد با ظرفیت ۸۰۰هزار تن کنس��انتره 
روی، به صورت فازبندی به همت س��رمایه گذار 
در حال اجراس��ت و از ابتدای ق��رارداد تاکنون 
ح��دود ۶۴میلیون ت��ن باطله ب��رداری در این 

مجموعه انجام شده است.
به گفته وی، براساس برنامه برای سال آینده 
برداش��ت حدود 2۰ میلیون ت��ن باطله برداری 
در دستور کار اس��ت که در قبال آن فروش ۵۰ 
ه��زار تن باریت، ۱۵۰ هزار تن اکس��ید روی و 

۵۰هزار تن کالامین را خواهیم داش��ت. صفری 
خاطرنشان کرد: در بخش هایی از مهدی آباد که 
هیچ گون��ه عملیات اکتش��اف و پی جویی انجام 
نشده و مساحتی افزون بر 2۳۰۰ هکتار را شامل 
می ش��ود، فعالیت های اکتش��افی امیدبخش��ی 
درح��ال انج��ام اس��ت و ب��ه زودی خبره��ای 
 جدی��دی از نتایج این فعالیت ها، اطلاع رس��انی 

خواهد شد.
وی در این ب��اره تصری��ح ک��رد: در بخ��ش 
شمال ش��رقی محدوده معدن، ذخیره احتمالی 
2۶میلیون تنی »اکس��ید روی« شناسایی شده 

که نیازمند اکتش��افات تکمیلی اس��ت. صفری 
درب��اره ذخیره بخ��ش کالامین ای��ن مجموعه 
معدنی نیز گفت: ی��ک میلیون و ۵۰۰هزار تن 
ذخیره جدید کالامین با عیار ش��ش درصد در 
این معدن کشف شده که سال آینده استخراج 
و بهره ب��رداری از آن به ص��ورت جداگانه انجام 

می شود.
وی خاطرنش��ان کرد: مواد معدنی مهدی آباد 
با وجود ظرفیت بالای معدنی دارای عیار پایین 
اکسید روی و باریت است بنابراین به سختی به 
فروش می رس��د بنابراین از سال آینده کالامین 

که نوعی فلز روی است به سبد محصولات این 
مجتمع اضافه خواهد شد.

مدیر مجتمع سرب و روی و باریت مهدی آباد 
درباره وضعیت ف��روش این مجموعه نیز گفت: 
تا پایان اسفند س��ال گذشته، حدود ۶۵ تا ۷۰ 
هزار تن باریت که به طور عمده در گل حفاری 
نفت اس��تفاده می شود، از س��وی این مجموعه 
ب��ه فروش رفت��ه که نس��بت به مدت مش��ابه 
س��ال گذش��ته از نظر ریالی و حجمی، افزایش 
2برابری داش��ته و حاکی از عملکرد قابل توجه 
در این حوزه اس��ت چرا که به دلیل محدودیت 
ب��ازار، درحال حاض��ر فروش باری��ت و صادرات 
 آن به کش��ورهای منطقه با مش��کلاتی رو به رو 

است.
وی با بیان اینکه درحال حاضر صادارت باریت 
این مجموعه از س��وی شرکت های فعال در این 
بخش به کش��ورهایی مانند عراق و ترکمنستان 
صادر می شود، خاطرنش��ان کرد: موضوعی که 
تاکنون در تمام کش��ور مورد غفلت واقع ش��ده 
ص��ادرات باریت به کش��ورهای نفت خیز حوزه 
خلیج فارس اس��ت که س��ال آینده ب��ا توجه به 
مص��رف ب��الای باریت در این کش��ورها، برنامه 
ویژه ای برای فعال کردن صادرات در این بخش 

مدنظر داریم.
مدیر مجتمع معدنی مهدی آباد در پایان نیز 
با اشاره به نهایی شدن طرح جامع سرب و روی 
کش��ور اظهار کرد: این طرح با کمک صاحبان 
صنایع و بخش خصوصی به س��رانجام رس��یده 
و در قال��ب آن یک برنامه 2۰ س��اله مدون در 
این بخش برای کش��ور منظور ش��ده است که 
امیدواریم با همکاری تمام بخش ها شاهد تحقق 
 نتایج مطلوب در توس��عه صنعت روی کش��ور 

باشیم.

محصولات بی کیفیت 
آلومینیومی خریدار 

بیشتری دارد! 
مدیرعام��ل ش��رکت ارالک��و گف��ت: وضعیت 
نابه س��امان اقتصادی و ش��رایط تحریمی موجب 
شده که میزان ساخت وساز در کشور کاهش یابد 
و به همین ترتیب حج��م تقاضا برای محصولات 
آلومینیومی کمتر از گذشته شود و در این میان، 
ش��رکت هایی که از ضایعات استفاده می کنند به 
سوددهی بیشتری برسند و نتوانند میزان درآمد و 
فروش خود را افزایش دهند. مصطفی احمدی در 
گفت وگو با فلزات آنلاین، اظهارکرد: بیش از یک 
دهه اس��ت که در زمینه تولی��د پروفیل و مقاطع 
آلومینیومی فعالیت می کنیم و با اینکه فعالیت در 
این حوزه، هیچ گاه آس��ان نبوده است اما در سال 
۱۳۹۸، مشکلات تولیدکنندگان و فعالان صنعت 
آلومینیوم بسیار سخت تر از گذشته شد؛ به نحوی 
که در تمام مراحل تولید با چالش های بی شماری 

رو به رو بودیم.
وی بی��ان ک��رد: در س��ال گذش��ته، یک��ی از 
مش��کلاتی که م��ا با آن رو به رو ش��دیم در زمینه 
تامی��ن م��واد اولی��ه ب��ود؛ قیم��ت این م��واد به 
ان��دازه ای افزایش یافت که ام��کان قیمت گذاری 
 مشخص برای محصولات نهایی را برای ما دشوار 

ساخت.
مدیرعامل شرکت ارالکو توضیح داد: در ابتدای 
سال گذشته، سفارش ها تا حدودی بهبود یافت و 
شاهد افزایش راندمان کاری و میزان بهره وری در 
بیشتر شرکت های تولیدکننده بودیم اما با تشدید 
تحریم ه��ا و افزای��ش میزان رک��ود اقتصادی در 
کش��ور، میزان ساخت وسازها بسیار کاهش یافت 
و در نهای��ت تقاضا برای محصول م��ا نیز کمتر از 
گذش��ته ش��د؛ به نحوی که میزان فعالیت ما به 
یک س��وم کاهش یافت و تنه��ا ۳۰ درصد ظرفیت 

اسمی شرکت فعال بود.
مدیرعام��ل ش��رکت ارالکو در ادام��ه گفت: در 
زمین��ه تهیه و تامی��ن قالب های ض��روری برای 
تولید پروفیل و مقاط��ع آلومینیومی در برخی از 
مواقع از قالب های واردات��ی و گاهی از قالب های 
ساخت داخل استفاده می کنیم با اینکه قالب های 
تولید ش��ده در کش��ور نیز به کیفیت مناس��بی 
 رس��یده اند اما از اس��تانداردهای جهانی همچنان 

فاصله دارند. 
احمدی تاکید کرد: کیفیت بعضی از قالب های 
ایرانی به نحوی اس��ت که علاوه بر کاهش سرعت 
تولی��د و راندمان، به محصول نهایی نیز آس��یب 
می رس��اند یا کیفیت محصول نهای��ی را کاهش 
می ده��د. در صورتی که محصول تولید ش��ده با 
اس��تفاده از قالب ایرانی را در کنار محصول تولید 
ش��ده با اس��تفاده از قالب خارجی کن��ار هم قرار 
دهیم، کاهش کیفیت کاملا محس��وس اس��ت و 
خطوط بس��یاری در پروفیل تولید شده مشاهده 

می شود. 
هرچن��د که در س��ال های اخیر ش��اهد بهبود 
کیفی��ت در تولید قالب ه��ا بودیم ام��ا همچنان 
نواق��ص و ضعف ه��ای بی ش��ماری در این زمینه 

مشاهده می شود. 
مدیرعامل شرکت ارالکو عنوان کرد: در شرکت 
ارالک��و، کوره ریخته گری نداری��م به همین دلیل 
بیلت پرایمری ایرالکو را خریداری و آن را تبدیل 
ب��ه پروفیل و مقاط��ع می کنیم، البت��ه برخی از 
همکاران از ضایعات برای تولید پروفیل اس��تفاده 
می کنن��د اما م��ا ترجیح می دهیم از م��واد اولیه 

پرایمری استفاده کنیم. 
احم��دی ادام��ه داد: م��واد اولی��ه آلومینیومی 
مورد نیاز را از ش��رکت آلومینیوم ایران )ایرالکو( 
خریداری می کنیم و با اینکه تولیدات این شرکت، 
در س��ال های اخیر کیفیت سابق خود را از دست 
داده اس��ت اما همچنان به عنوان بهترین شرکت 
تولیدکننده شمش و بیلت آلومینیومی خالص در 

کشور شناخته می شود.
وی مطرح کرد: برخی از تولیدکندگان پروفیل 
و مقاطع آلومینیومی بنا به ش��رایط بازار و میزان 
س��فارش هایی که وجود دارد، به س��مت استفاده 
از ضایع��ات آلومینیوم��ی تمایل پی��دا کرده اند و 
از ضایع��ات به ج��ای مواد اولیه خالص اس��تفاده 
می کنن��د که این امر، کیفی��ت محصول نهایی را 

کاهش می دهد.
گرچه ب��ه دلیل کاه��ش می��زان نقدینگی در 
کشور، تمایل به استفاده از ضایعات آلومینیومی از 
گذشته بیشتر شده است و در نهایت، شرکت هایی 
همانند شرکت ارالکو که محصول با کیفیت تولید 
و عرضه می کند، با مشکلاتی نظیر کاهش میزان 

تقاضا و فروش روبه رو هستند.



در ۲ماهه امس��ال، در بخش مع��دن ۱۲۴ فقره پروانه 
اکتش��اف، ۵۸ فق��ره گواه��ی کش��ف و ۷۶ فق��ره پروانه 
بهره ب��رداری صادر ش��ده اس��ت. همچنی��ن تولید فولاد 
خام در این بازه زمانی با رش��د نزدی��ک به ۴درصدی به 

۴.۴میلیون تن رسیده است.
بنابر آمار منتش��ر شده از سوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در ۲ماهه ابتدایی امسال، تعداد ۷۰۲ فقره پروانه 
بهره ب��رداری با میزان س��رمایه گذاری ۵۰.۷ هزار میلیارد 
ریال و اش��تغال ۱۱.۹هزار نفر صادره ش��ده است، که در 
تعداد ۱۷درصد کاهش، س��رمایه گذاری ۸.۷ درصد رشد 

و اش��تغال ۱۶.۸درصد کاهش نسبت به مدت مشابه سال 
قبل داش��ته است. براساس این گزارش، ۴۶۱۲فقره جواز 
تاس��یس با پیش بینی س��رمایه گذاری ۵۵۶هزار میلیارد 
ریال��ی و پیش بین��ی اش��تغال ۱۰۰.۷ ه��زار نفری صادر 
ش��ده اس��ت که نس��بت به مدت مشابه س��ال گذشته، 
در تع��داد ۲۶.۴درص��د، س��رمایه گذاری ۴۰.۳درص��د و 

اشتغال۲۴.۱درصد رشد را نشان می دهد. 
در ادامه گزارش آمده است که مجوزهای صنفی صادر 
شده ۹۲.۶هزار فقره بوده است که نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل ۷۷.۳ درصد رش��د یافته اس��ت. این گزارش 

می افزای��د؛ در بخش مع��دن ۱۲۴فقره پروانه اکتش��اف، 
۵۸ فق��ره گواهی کش��ف و ۷۶فقره پروان��ه بهره برداری 
صادر شده است که نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 
در تعداد پروانه اکتش��اف ۲۰ درصد و در گواهی کش��ف 
۱۲.۱ درص��د کاهش و در پروانه بهره برداری ۱۰.۱ درصد 
افزایش داش��ته است. همچنین میزان اشتغال پروانه های 
بهره ب��رداری معدنی صادرش��ده ۷۴۷نفر ب��وده که ۴۷.۹ 
درصد افزایش را نس��بت ب��ه دوره قبل نش��ان می دهد. 
براس��اس آمار اعلام شده از س��وی وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت، در ۲ ماه��ه اول س��ال ۱۳۹۹ تعداد ۱۸طرح 

س��رمایه گذاری خارج��ی صنعت��ی، معدن��ی و تجاری با 
مجموع س��رمایه گذاری ۴۱۷.۳ میلی��ون دلار به تصویب 
هیات س��رمایه گذاری خارجی رس��یده اس��ت که نسبت 
ب��ه دوره قب��ل ۲۸.۶ درص��د در تع��داد و ۵.۴ درصد در 
س��رمایه گذاری رشد داش��ته اند. میزان تولید محصولات 
صنایع معدنی در ۲ماهه اول امس��ال با رشد خوبی همراه 
بوده اس��ت. در این میان تولید فولاد خام ۴.۴ میلیون تن 
بوده اس��ت که نس��بت به دوره قب��ل ۳.۹ درصد افزایش 
داشته است. همچنین تولید شمش آلومینیوم ۵۷.۱ هزار 

تن بوده است که ۳۱.۱ درصد رشد را شاهد بوده ایم.

تولید ۴.۴میلیون تن تولید فولاد در 2ماهه امسال 
فلزات

دوشنبه
 26 خرداد 1399
 23 شوال 1441  
 15 ژوئن 2020
 سال دوم  شماره 377

یادداشت

اردشیر س��عدمحمدی مدیرعامل شرکت مس و علیرضا 
رزم حس��ینی اس��تاندار خراس��ان رضوی در جلسه ستاد 
تس��هیل و رف��ع موان��ع تولید اس��تان به  منظ��ور افزایش 
مش��ارکت مردمی در اقتصاد و فراهم آوردن فضای کس��ب 
و کار و گس��ترش فعالیت معدنی مس در اس��تان خراسان 
رضوی تفاهمنامه گس��ترش فعالیت ه��ای معدنی مس به 

امضا رساندند.
به گزارش مس پرس، س��عدمحمدی در این نشس��ت که 
محمد رض��ا مس فروش رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت استان خراس��ان رضوی، رس��ولی معاون استاندار، 
حیدر ضیغمی مشاور مدیرعامل و مدیر گروه روابط عمومی، 
بهروز رحمتی معاون اکتش��افات و توسعه، مهندس شهریار 
مت��وکل مدیر امور اکتش��افات ش��رکت م��س و جمعی از 
مدیران دستگاه های اجرایی حضور داشتند؛ با ارائه گزارشی 
از اقدامات انجام ش��ده در حوزه اکتشاف در استان خراسان 
رضوی گفت: بسیار خوش��حال هستیم که فضای مناسبی 
در بی��ن اس��تان های مع��دن خیز کش��ور برای گس��ترش 
فعالیت های معدنی و تولید و اشتغال ایجاد شده است و در 
این میان استان خراسان رضوی پیشتاز فعالیت های معدنی 

مس در کشور شده است.
وی با بیان اینکه ش��رکت مس، اکتش��اف م��واد معدنی 
جدید را به عنوان پش��توانه ای برای ت��داوم تولید و جهش 
تولی��د و اجرای طرح های توس��عه، با نگاه ایجاد س��رمایه 

مل��ی و فرصت های اش��تغال زایی به وی��ژه در مناطق کمتر 
برخوردار کش��ور می داند، افزود: در این زمینه و در س��ال 
جهش تولید، این شرکت فعالیت های اکتشافی مبسوطی را 
در برخی اس��تان های کشور ازجمله استان خراسان رضوی 

برنامه ریزی کرده است. 
مدیرعامل شرکت مس بیان کرد: موضوع این تفاهمنامه 
انجام عملیات اکتش��افی و حفاری در ۲۰هزار کیلومترمربع 
از محدوده های امیدبخش اکتش��افی و معدنی در اس��تان 
خراس��ان رضوی از س��وی ش��رکت ملی صنایع مس ایران 

است.
وی اف��زود:  بر اس��اس ای��ن تفاهمنامه در نظ��ر داریم با 
بهره گیری از روش های نوین اکتشافی و دانش فنی روز دنیا 
و به کارگی��ری متخصصین توانمند، فعالیت های اکتش��افی 
گس��ترده ای مانند مطالعات س��نجش  از دور، زمین شناسی 

و آلتراس��یون، ژئوش��یمی، ژئوفیزیک، توپوگرافی و حفاری 
اکتش��افی را در قالب مراحل چهارگانه اکتش��افات ش��امل 
مطالعات شناس��ایی، پی جویی، عمومی و تفصیلی در پهنه 

کاشمر و بجستان انجام دهیم. 
س��عدمحمدی با تاکید بر اینکه نخستین گام برای تولید 
مس، دس��تیابی به ذخایر معدنی مس است اظهار کرد: در 
صورت دس��تیابی ب��ه نتایج خوب و قابل  برداش��ت معدنی 
ساخت فازهای بعدی تولید مس و ایجاد کارخانه کنسانتره 

مس در دستور کار قرار خواهد گرفت.
وی تاکی��د ک��رد: درحال حاض��ر پیمانکار ب��رای حفاری 
مشخص ش��ده است و تلاش خواهیم کرد در کمترین زمان 

ممکن وارد فاز اجرایی شویم. 
سعدمحمدی افزود: عملیات حفاری در ۲سال و با قریب 

به ۷۵ میلیارد تومان سرمایه گذاری انجام خواهد شد.
مدیرعامل شرکت مس خاطرنش��ان کرد: رعایت مسائل 
زیس��ت محیطی یکی از اولویت های اصلی و اساسی شرکت 
م��س اس��ت و درحال حاضر تمام��ی فرآینده��ای تولیدی 
 مس ب��ا بیش��ترین اس��تانداردهای زیس��ت محیطی انجام 

می شود.
گس�ترش�فعالیت�های�معدنی�مس�در�اس�تان���

خراسان�رضوی
علیرضا رزم حس��ینی، استاندار خراس��ان رضوی در این 
جلس��ه به فقر اکتش��افی و صنایع معدنی در استان اشاره 

کرد و گفت: ما از ش��رکت ملی مس ایران دعوت کردیم تا 
در استان خراسان رضوی عملیات اکتشافی را در پهنه های 

امیدبخش انجام دهند.
وی به فاز اول پروژه اکتش��اف مس در استان با هزینه ای 
افزون بر ۷۰ میلیارد تومان اش��اره کرد و خاطرنش��ان کرد: 
مطالعات تفصیلی ظرف یک س��ال آینده ب��ه پایان خواهد 
رسید و در گام بعدی و در صورت دستیابی به نتایج خوب 

به  سوی تولید کنسانتره خواهیم رفت.
رزم حس��ینی ب��ر قابلیت خراس��ان رضوی برای پوش��ش 
ذخایر ش��رق کش��ور و نیز کش��ورهای منطقه تاکید کرد 
و گفت: براس��اس توافق انجام ش��ده۳۰۰ میلی��ارد تومان 
س��رمایه گذاری برای تولید کنس��انتره در نظر گرفته شده 
اس��ت و بنا است تا ش��رکت ملی صنایع مس ایران رهبری 

شرکت های کوچک در استان را نیز بر عهده بگیرد. 
وی افزود: ش��رکت ملی مس سود ش��رکت های کوچک 
را تضمین و کنس��انتره آنها را خری��داری خواهد کرد تا با 
نوس��ان قیمت مش��کلی برای آنها به وجود نیاید و اقتصاد 

خراسان رضوی پایدار بماند.
استاندار خراس��ان رضوی از بردسکن، بجستان و کاشمر 
به عن��وان بخش ه��ای دارای معادن مس ی��اد کرد و گفت: 
مطالعات کل اس��تان نش��ان از آن دارد که خراسان ذخایر 
بس��یاری دارد و کمربند معدنی از این سو به کرمان امتداد 

پیدا کرده است.

امضای�تفاهمنامه�برای�گسترش�فعالیت�های�معدنی�مس

مطالبه ازمجلس برای نجات صنایع معدنی
در�گفت�وگو�با�»روزگارمعدن«�تشریح�شد:

 ایجاد تحولات صنعتی 
در بازه زمانی بلندمدت

مجل��س یازده��م در حال��ی فعالیت خ��ود را آغاز 
کرده که تنها یک س��ال به پایان عمر دولت دوازدهم 
باقی مانده اس��ت، بنابراین نمی توان انتظار داشت که 
فعالیت ه��ای این نمایندگان، نتایج قابل توجهی را در 
یک س��ال آینده به دنبال داش��ته باش��د. برای ایجاد 
تح��ول، هیچ برنام��ه کوتاه مدتی ج��واب نمی دهد. 
این نمایندگان در بهترین حالت و در دوران ۴س��اله 
فعالی��ت خ��ود، می توانند مان��ع از خطاهای رایج در 
سیس��تم ش��وند، اما نمی توانند منش��ا هیچ تحولی 
باشند.  توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد که 
فعالیت های اقتصادی، تولیدی و صنعتی در یک بازه 
زمان��ی بلندمدت جواب می دهن��د. فعالیت در حوزه 
مع��دن و صنایع معدنی نیز به ذاته زمان بر هس��تند. 
درنتیج��ه نبای��د انتظار داش��ت در یک ب��ازه زمانی 
کوتاه م��دت، نتایج مطلوبی حاصل ش��ود. در چنین 
شرایطی، هر اقدامی هم که انجام شود فقط مانند یک 
مسکن موقتی عمل می کند. کما اینکه با بررسی روند 
توسعه در کشورهایی همچون ایالات متحده، روسیه، 
ترکیه، امارات متحده عربی و... مشاهده می کنیم که 
همگی از یک برنامه ثابت برای پیش��رفت اس��تفاده 
کرده اند. تنها مجریان آن عوض می ش��ود، اما همان 
برنامه ادامه پیدا می کند. در شرایط درست و مناسب 
باید برنامه ای کارشناس��ی و ۲۰ س��اله برای توس��عه 
هدف گ��ذاری ش��ود. در این میان، مجلس ش��ورای 
اسلامی ابزار قانونی اجرای آن برنامه را فراهم کند و 
دولت نیز به عنوان قوه مجریه، قوانین را اجرایی کند. 
بدون تردید در س��ایه چنین اقدامی معدن و صنایع 
وابس��ته به آن نیز پیشرفت می کنند. با این وجود، ما 
در کش��ور نه تنها برنامه ۲۰ س��اله نداریم، بلکه حتی 
به بیانی دقیق تر هیچ برنامه ای نداریم. یعنی حتی با 
تغییر مدیران رده پایین، تمامی ساختار یک مجموعه 
ب��ه هم می خورد و سیاس��ت های حاکم بر آن تغییر 
می کند. درواقع، فعالیت در این ش��رایط مادام به فرد 
است. تا زمانی که این قائم به فردی ادامه دارد، اقتصاد 
کش��ور همین ش��اکله را دارد و این شرایط ادامه پیدا 
می کن��د. فعالیت در حوزه های مختلف در کش��ور ما 
نه تنها سیستماتیک نیس��ت، بلکه با بی برنامگی هم 
همراه اس��ت؛ بنابراین با گذش��ت ۴ سال و تغییر در 
مجلس مش��اهده خواهیم ک��رد که همه چیز از ابتدا 
آغاز می ش��ود و تغییر می کند.  به علاوه آنکه قوانین 
تصویب شده ازسوی مجلس شورای اسلامی همگی 
پس از مدتی دچار تکامل تدریجی می ش��وند؛ یعنی 
قانونی تصویب می شود، اما در ادامه انواع بخشنامه ها 
در مس��یر اجرای آن صادر می شود. جالب توجه آنکه 
هر بخشنامه جدید، بخشنامه قبلی را نقض می کند. 
درواق��ع تا قانونی تصویب می ش��ود و هنوز به مرحله 
اجرا نرس��یده است، انواع دستورالعمل و آیین نامه بر 
اجرای آن وضع می شود. یا هنوز قانون اجرایی نشده، 
دس��تورالعمل و آیین نامه می آید. در چنین شرایطی 
مجریان نیز بس��ته به نوع سلیقه و انتخاب خود، یک 
بخش��نامه را برای اجرا انتخاب می کنند. بدون تردید 
بی نظ��م و نظام بودن قوانین و صدور بخش��نامه های 
متعدد، مخل فضای کس��ب وکار هس��تند. در چنین 
ش��رایطی نباید انتظار پیشرفت و توسعه در صنایع و 

به طور کلی صنایع معدنی را داشته باشیم.  
براس��اس گزارش منتش��ر ش��ده از س��وی مرکز 
پژوهش ه��ای مجلس، قدرت خرید مردم نس��بت به 
۸س��ال قب��ل، حدود ۳۰ تا ۴۰ درص��د کاهش یافته 
است.  پس این همه طرحی که در کشور ایجاد شده 
و زمینه ساخت وسازهای متعدد را فراهم کرده است، 
به کجا می رود؟  تمام چالش های یادش��ده در حالی 
کش��ور را تهدید می کند که ۳۰ س��ال از جنگ ایران 
و عراق گذش��ته است. یعنی فرصتی که برای اصلاح 
قوانی��ن و بهب��ود عملکرد در اختیار داش��ته ایم را از 
دست داده ایم. در چنین شرایطی باید تاکید کرد که 
ناکارآم��دی حوزه های مختلف را در برگرفته اس��ت. 
بنابراین حتی از مجلس هم نمی توان انتظار داش��ت 
که بتواند برای رفع چالش های این حوزه گام خاصی 
بردارد. درواقع تغییر این ش��رایط به س��ادگی نیست 
ک��ه بگویی��م مجلس از عهده آن ب��ر می آید یا خیر؟  
ش��اید بتوان گفت که در چنین ش��رایطی به انقلاب 
اقتص��ادی برای رفع این چالش ها نیاز داریم نه تغییر 

اعضای مجلس. 

 کامران وکیل
 دبیر اجرایی اتحادیه تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان محصولات معدنی ایران

 مرضیه احقاقی: 
ب��ا آغ��از ب��ه کار مجل��س یازده��م، بح��ث 
خواس��ته های فع��الان بخش مع��دن و صنایع 
معدن��ی از نماین��دگان خان��ه ملت داغ ش��ده 
اس��ت. معدن و صنایع وابس��ته به آن با عنایت 
ب��ه ظرفیت های عظیم معدن��ی می توانند نقش 
اثرگ��ذاری در توس��عه اقتص��ادی کش��ور ایف��ا 
کنن��د. مجلس نیز در مقام ق��وه مقننه می تواند 

یاری رسان فعالان این حوزه باشد. 
به عقیده فعالان بخش خصوصی بهبود فضای 
کس��ب وکار یکی از مهم ترین بخش هایی اس��ت 
که باید مورد توجه نمایندگان مجلس ش��ورای 

اسلامی قرار گیرد. 
در ادامه انتظار می رود تعامل میان این فعالان 
با اعضای کمیس��یون صنای��ع و معادن مجلس 
افزایش یابد تا در س��ایه ای��ن همکاری، فعالیت 

در این بخش بیش از پیش رونق یابد. 
نظارت�بر�قوانین،�ضروری�است��

خلیق��ی،  غلامرض��ا 
مدیرعامل ش��رکت فولاد 
غرب آسیا در گفت وگو با 
در  مع��دن«  »روزگار 
خواس��ته های  تش��ریح 
فع��الان صنایع معدنی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی گفت: از این 
نماین��دگان به ویژه اعضای کمیس��یون صنایع و 
مع��ادن انتظ��ار م��ی رود در تصوی��ب قوانین و 
سیاست گذاری، حمایت از صنایع را مورد توجه 

قرار دهند. 
ب��ا کس��ب اش��راف کامل نس��بت به ش��رایط 
اقتصادی حاکم بر کشور و تاثیری که بر فعالیت 
تولیدکنندگان دارد، عمل کنند. به دنبال دخالت 
در ام��ور اقتصادی تولیدکنندگان و ارائه لوایحی 
که منجر به دس��تور می شود، نباشند. درواقع، به  

دنبال حمایت های منطقی باشند. 
اگر هم قرار به تصویب قوانین است، این قوانین 
باید به گونه ای باش��ند که به صنایع کمک کنند 
تا روی پای خود بایستند و در این شرایط دشوار 

به فعالیت خود ادامه دهند. 
خلیق��ی اف��زود: در م��وارد متعددی ش��اهد 
آن هس��تیم که قوانینی تصویب می ش��وند، اما 
نظارتی ب��ر اجرای آنها نمی ش��ود. قانون بهبود 
فضای کس��ب وکار یک��ی از مهم تری��ن قوانینی 
اس��ت که به تصویب مجلس رسیده، اما تاکنون 
اجرایی نش��ده است. بدون الزام به اجرای قانون 
باید م��ورد توج��ه نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��لامی قرار گیرد. در همین حال همچنان از 
از نماین��دگان انتظار م��ی رود.  چنانچه فضایی 

برای مش��ورت و هم صحبتی میان اعضای اتاق 
بازرگانی ایران به عنوان پارلمان بخش خصوصی 
و کمیس��یون  صنایع و معادن برگزار شد، بدون 
تردی��د به ای��ن نماین��دگان کم��ک می کند تا 
تصمیمات درس��ت تری را اتخ��اذ کنند. به ویژه 
که بس��یاری از نمایندگان در این دوره مجلس 
جدید هس��تند. آشنا شدن نمایندگان با فعالیت 
در حوزه معدن و صنایع وابس��ته به آن بس��یار 
اهمیت دارد و تاثیر بس��زایی بر تصمیمات آنها 
خواهد داشت. وی افزود: نمایندگان باید قوانین 
حمایتی را تصویب کنند که فضای کسب وکار را 

قابل تحمل کند. 
در ح��ال حاضر و ب��ا وج��ود چالش هایی که 
اقتصاد کش��ور را تهدید می کن��د، برخی صنایع 
به وی��ژه تولیدکنن��دگان کوچک با مش��کلات 
جدی روبه رو ش��ده اند؛ درنتیج��ه انتظار می رود 
راه حل های رفع این مش��کلات مورد توجه قرار 
گیرند. متاس��فانه قوانین در کش��ور ما ش��فاف 
نیس��تند و انتظار می رود برای ش��فافیت هرچه 

بیشتر امور تلاش شود. 
وی در پای��ان تاکی��د کرد: در طول س��الیان 
ش��اهد  گوناگ��ون  دوره ه��ای  در  و  گذش��ته 

دخالت ه��ای دول��ت در قیمت گ��ذاری بودیم، 
فرآیندی ک��ه ضرر صنای��ع و تولیدکنندگان را 
به دنبال داش��ت. در چنی��ن موقعیتی از مجلس 
انتظار می رود به ای��ن موضوع مهم ورود کند و 

مانع این دست مشکلات شود. 
توجه�به�ظرفیت�های�صنایع�معدنی،���

ضروری�است
سیدجواد س��اداتی نژاد، نماینده مردم کاشان، 
آران و بیدگل در مجلس ش��ورای اس��لامی در 
گفت وگو با »روزگار معدن« اظهار کرد: کشور ما 
از ظرفیت های ویژه ای در حوزه معدن و صنایع 
معدنی برخوردار اس��ت. این حوزه ظرفیت های 
ویژه ای برای تولید ث��روت و ارزش آفرینی دارد، 
در همین حال موقعیت های ش��غلی متعددی را 
ایجاد می کند. این ظرفیت ها به اندازه ای هستند 
که می توانند زمینه قطع وابس��تگی اقتصاد ما را 
به نف��ت و منابع انرژی فراه��م کنند. این مهم 
تاکن��ون بارها مورد تاکید رهب��ر معظم انقلاب 
ق��رار گرفت��ه اس��ت و باید بی��ش از پیش برای 
تحق��ق آن تلاش کرد. در چنین ش��رایطی این 
صنایع حتی می توانند به ارزآوری هرچه بیشتر 

برای کشور کمک کنند. 

س��اداتی نژاد افزود: در مجموع باید اقرار کرد 
که ما تاکنون و در طول سالیان گذشته آن طور 
که باید در حوزه معدن و صنایع وابس��ته به آن 
پیش��رفت نکرده ای��م. این بخش هم نتوانس��ته 
متناسب با توانمندی های خود به کمک اقتصاد 
کش��ور بیای��د. وی در ادامه گفت: اس��تفاده از 
ذخایر معدنی و تولید محصولات پایین دس��تی 
زمینه ایجاد ارزش افزوده هرچه بیشتر را فراهم 
می کند. در همین حال اشتغالزایی قابل توجهی 
را ه��م به دنب��ال دارد. بنابرای��ن انتظار می رود 
نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی در س��ال 
جه��ش تولی��د، زمینه ه��ای پیش��رفت هرچه 
 بیش��تر زنجی��ره صنای��ع معدنی در کش��ور را 
فراه��م کنند.  نماین��ده مردم کاش��ان، آران و 
بی��دگل در مجلس ش��ورای اس��لامی در ادامه 
تاکی��د کرد: در حوزه مع��دن و صنایع معدنی با 
کمبود قوانین روبه رو نیس��تیم. در طول سالیان 
گذش��ته و در دوره های مختل��ف، قوانین خوبی 
ب��رای این بخش تصویب ش��ده اس��ت. اگر هم 

کم وکاستی دیده می شود بیشتر در اجراست. 
ب��ا  نی��ز  ح��وزه  ای��ن  در  س��رمایه گذاری 
محدودیت هایی روبه رو اس��ت ک��ه باید برطرف 

شود. بنابراین مجلس یازدهم می تواند با تسهیل 
شرایط کسب وکار زمینه حضور بخش خصوصی 
را ب��ه فعالیت در حوزه مع��دن و صنایع معدنی 
فراه��م کند. یعنی با تصوی��ب قوانین حمایتی، 
بخ��ش خصوصی را تقویت کند. بدون تردید در 
سایه چنین اقداماتی معادن و صنایع وابسته به 
آن به پیشران اقتصادی کشور تبدیل می شوند. 
س��اداتی نژاد در پاس��خ ب��ه س��والی مبنی بر 
گلایه مند بودن فعالان صنعتی از قوانین متعدد 
ک��ه در مواردی با هم ضدونقیض هم هس��تند، 
گفت: براس��اس مصوبه مجلس شورای اسلامی، 
معاون��ت حقوق��ی وزارتخانه ه��ا وظیف��ه پایش 

قوانین کشور را بر عهده دارند. 
وی در پایان و درب��اره لزوم برقراری ارتباطی 
نزدیک ت��ر میان اعض��ای کمیس��یون صنایع و 
مع��ادن مجلس گف��ت: در تمام��ی ادوار تعامل 
میان نمایندگان مجلس و صاحبان کسب وکارها 
در  نماین��دگان  فعالی��ت  ن��وع  ب��ا  متناس��ب 
کمیسیون ها وجود داشته است، اما بدون تردید 
می ت��وان این ارتباط را تقویت کرد. بدون تردید 
تقویت این رابطه س��هم بس��زایی در پیشرفت و 

توسعه صنایع معدنی خواهد داشت. 
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اخبار

 قیمت شن و ماسه 
در قزوین باید اصلاح شود

رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی معدن قزوین 
گفت: قیمت ش��ن و ماسه در استان باید اصلاح 
ش��ود تا ش��اهد کاهش و قطع پدی��ده اضافه بار 

خودروهای حامل مواد معدنی باشیم.
به گزارش ایرنا، تقی نبئی در ش��ورای معادن 
اس��تان قزوین که با حضور استاندار برگزار شد، 
اف��زود: درحال حاضر اختلاف فاحش��ی بین نرخ 
ش��ن و ماس��ه در اس��تان قزوین و اس��تان های 
همس��ایه وجود دارد که این مسئله موجود شده 
تا معدن داران استان از طریق اضافه بار در بخش 
حمل ونقل بخواهند هزینه ه��ای خود را کاهش 

دهند.
وی اظه��ار ک��رد: درحال حاضر قیمت ش��ن و 
ماسه در قزوین با واقعیت های بازار تناسب ندارد 

و نیازمند بررسی و اصلاح است.
این مس��ئول افزود: تاکید ما در سازمان نظام 
مهندس��ی معدن به معادن اس��تان جلوگیری از 
اضافه بار اس��ت با ای��ن وجود بای��د از ابزارهای 
کنترلی و همچنین اصلاح قیمت ها نیز برای رفع 

این پدیده بهره جست.
رئیس سازمان نظام مهندسی معدن قزوین در 
ادامه ظرفیت های معدنی استان را بالا دانست و 
گف��ت: اراضی مورد اختلاف بی��ن ارتش و منابع 
طبیعی در جنوب استان قزوین به لحاظ مالکیت 
قوی تری��ن زون و پهنه معدنی اس��تان اس��ت و 
ذخایر معدنی کش��ف ش��ده در آن تا ۱۰۰ سال 
قابلیت بهره برداری دارد بنابراین باید به گونه ای 
برنامه ریزی ش��ود که از ظرفیت این منطقه برای 
رونق اقتصادی اس��تان و کشور به شکل مطلوب 

استفاده شود.
براس��اس آخرین آمار ح��دود ۲۰۰ معدن در 
استان قزوین مورد بهره برداری قرار دارد و حدود 

۳۰۰ معدن اکتشافی نیز به ثبت رسیده است.

ثبت معدن و دریافت 
 مجوز برداشت 

سالانه مصالح کوهی
رئی��س س��ازمان عم��ران و بازآفرینی فضای 
شهری شهرداری س��نندج از ثبت معدن مصالح 

کوهی در کردستان خبر داد.
فرشاد منبری در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران 
ج��وان، از ثبت معدن مصالح کوه��ی خبر داد و 
گفت: پس از پیگیری های مس��تمر این سازمان 
موف��ق به ثبت معدن و مجوز برداش��ت به مقدار 

۱۰۸هزار تن برای مدت یک سال شد.
رئی��س س��ازمان عم��ران و بازآفرینی فضای 
شهری ش��هرداری س��نندج اظهار کرد: با توجه 
به عدم صدور مجوز برداش��ت مصالح رودخانه ای 
از س��وی ادارات ذی رب��ط و همچنین به منظور 
جلوگیری از آس��یب و تخریب به محیط زیس��ت 
رودخان��ه، این س��ازمان نس��بت ب��ه پیگیری و 
 ثب��ت مع��دن کوه��ی در مح��دوده ش��هراقدام 

کرد.
او بیان کرد: با هدف شناس��ایی معدن کوهی 
با مصالح مناس��ب برای تهیه آس��فالت بادوام و 
باکیفیت است این س��ازمان نسبت به بررسی و 
بازدید معادن پیش��نهادی و موجود در محدوده 

شهر سنندج اقدام کرد.
منبری عنوان کرد: پس از بررس��ی های لازم و 
هماهنگی با آزمایشگاه ها و ادارت مرتبط نسبت 
ب��ه شناس��ایی مع��دن کوهی با مصالح س��نگی 
مناس��ب در اراضی روستا های گلین و وصی علیا 
که قبلا مورد بهره برداری سد ژاوه نیز بود، کرد.

او از ثبت معدن مصالح کوهی خبر  داد و گفت: 
پس از پیگیری های مستمر این سازمان موفق به 
ص��دور مجوز به مقدار  ۱۰۸ه��زار تن برای مدت 

یک سال شد.
منبری خاطرنش��ان کرد: نزدیکی به محدوده 
ش��هری، کیفت بالای مصالح، پایین بودن هزینه 
تولید، تامین مصالح زیرس��ازی مناطق س��ه گانه 
و نواح��ی منفصل و تامی��ن مصالح خام کارخانه 
آس��فالت س��نندج از عمده مزایای این معدن به 
شمار می رود. رئیس سازمان عمران و بازآفرینی 
فضای ش��هری شهرداری س��نندج تصریح کرد: 
دریافت مجوز ثبت معدن می تواند نقش موثری 
در کاه��ش هزینه ه��ای عمران��ی و ایجاد درآمد 
پایدار برای شهرداری داشته باشد. او گفت: پس 
از برداش��ت مصالح کوهی نسبت به انتقال آن به 
کارخانه برای تهیه ش��ن و ماسه اقدام می شود و 
از لاش��ه هم در دیوار چین��ی پروژه های عمرانی 

استفاده خواهد شد.

اس��تاندار قزوین گفت: معادن غیربازده اس��تان قزوین که 
اقتصادی نیستند باید تعطیل شوند.

ب��ه گ��زارش صداوس��یما؛ هدای��ت الله جمالی  پ��ور گفت: 
هزینه های عمومی که معادن ب��ا بازدهی کم تحمیل معادن 
غیربازده اس��تان قزوین تعطیل شوندمی کنند از جمله آسیب 
زدن به جاده ها، بسیار بیشتر از درآمد های آنهاست و فعالیت 

آنها دارای توجیه اقتصادی و منطقی نیست.
وی گفت: معادن غیربازده که اقتصادی نیس��تند و فعالیت 

آنها دارای سود ناچیزی است، باید تعطیل شوند.
جمالی پ��ور اضاف��ه کرد: معادن��ی که فعالی��ت آنها توجیه 
اقتص��ادی دارد ه��م باید در حفظ و نگه��داری راه های مورد 

استفاده مشارکت داشته باشند.
وی با بیان اینکه بخش معدن می تواند قس��متی از اهداف 

اقتصادی اس��تان را پیش ببرد، اظهار کرد: براساس مطالعات 
و بررس��ی های نظام مهندسی معدن و سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی، در نقاط مختلف اس��تان به ویژه مناطق 
جنوبی پهن��ه معدنی قابل توجهی وج��ود دارد که باید برای 

بهره برداری مناس��ب از آن برنامه ریزی ش��ود تا از این طریق 
به اقتصاد اس��تان و کش��ور کمک کنیم. اس��تاندار قزوین در 
ادامه به اراضی ۲۲ هزار هکتاری در جنوب غرب استان قزوین 
که به لح��اظ وضع مالکیت محل اختلاف بین ارتش و منابع 
طبیعی است، اشاره کرد و گفت: براساس شواهد و مستندات 
این اراضی در قالب تفاهمنامه ای برای انجام مانور و تمرینات 
نظام��ی در اختیار ارتش قرار گرفت��ه، اما مالکیت آن منتقل 
نشده است. جمالی پور افزود: ارتش برای تمرینات و برگزاری 
مانور های خود نیازمند یکسری اراضی است که نمی توان این 
نیاز را منکر ش��د، با این حال باید دید که اراضی واگذار شده 
از سوی منابع طبیعی برای برگزاری مانور و تمرینات نظامی 
ب��ه ارتش آیا دارای ارزش اقتصادی بالایی بوده یا فاقد ارزش 
چندانی است. وی با بیان اینکه در این موضوع ۲ مبحث مهم 

نهفته اس��ت که شامل امنیت دفاعی و امنیت اقتصادی است 
که هر ۲ برای ما مهم و حیاتی است، اظهار کرد: در رسیدگی 
به این موضوع که ۲5س��اله استان درگیر آن است و باید آن 
را حل و فصل و تعیین تکلیف کنیم، باید به گونه ای برخورد 

کنیم که منافع هر ۲ بخش به یکدیگر نزدیک شود.
اس��تاندار قزوین اظه��ار کرد: اگر اراضی م��ورد نظر دارای 
ارزش معدنی بس��یار بالایی است باید به فکر جایگزین کردن 
اراض��ی با بازدهی اقتصادی کمتر و ارائه آن به ارتش بود، اما 
اگر نظرات کارشناس��ی مبتنی بر این بود ک��ه این اراضی به 
لح��اظ اقتصادی و معدنی قابلیت چندانی ندارند نمی توان به 
خاطر وجود چند معدن ماس��ه و شن یک کار مهم را تعطیل 
ک��رد بنابراین می ت��وان با همراهی ارتش ام��ورات مربوط به 

انتقال و سند اراضی مربوطه را پیش برد.

رئیس س��ازمان صنعت،  معدن و تجارت آذربایجان شرقی، 
ع��اری بودن مواد و صنایع معدنی از تحریم ها را یک فرصت 
بس��یار مغتنم برای استان دانست و گفت: پیگیری طرح های 
تکمیل زنجیره مس س��ونگون شامل فاز سوم تغلیظ و کاتد 
در ش��هرک تخصصی صنعتی پایین دس��تی م��س ورزقان، 
طرح های تکمیل زنجیره فلزات اساسی شامل شمش، بیلت، 
آهن اس��فنجی و ورق فولادی، احیای طرح نفلین س��ینیت 
س��راب و شهرک صنعتی پایین دس��تی آن و نفلین سینیت 
کلیب��ر از برنامه ه��ای راهبردی س��ازمان صنع��ت، معدن و 

تجارت استان برای امسال است.
به گزارش ایس��نا، حبیب امین زاده در جلس��ه با جمعی از 
معاونان و مدیران وزارت صنعت، معدن و تجارت، اظهار کرد: 
س��رمایه گذاری بخش خصوصی در مقاطع فولادی، تولید و 
صادرات لوازم خانگی، شیرینی و شکلات کشور، صنعت چرم 
و کفش و پیش��گامی در صنعت مس و شیش��ه کشور، تنها 
بخشی از دس��تاوردهای صنعتی استان آذربایجان شرقی در 

دهه های گذشته به شمار می رود.
وی ادام��ه داد: ۹۰  درصد فعالیت بخش صنعت آذربایجان 

شرقی با س��رمایه گذاری بخش خصوصی انجام گرفته است 
و به عنوان اس��تان شاخص در این زمینه در سطح کشور به 

شمار می رویم.
امین زاده، جذب سرمایه گذاری در ۲ماهه اول سال جهش 
تولی��د از طری��ق ص��دور ۲۳۰ فقره جواز تأس��یس ایجادی 
برای شروع س��رمایه گذاری در داخل ش��هرک های صنعتی 
با پیش بینی س��رمایه گذاری ۳۰۰۰میلیارد تومان و اشتغال 
۶۰۰۰ نفر را نشان دهنده علاقه مندی سرمایه گذاران به بخش 
صنعت استان دانست. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
اس��تان از کسب رتبه اول استان در صدور جواز توسعه ای در 
کش��ور در ۲ماهه امس��ال خبر داد و افزود: حمایت و توسعه 
س��رمایه گذاری های موجود با صدور۲5فقره جواز توسعه ای 
برای افزایش ظرفیت و تن��وع محصولات تولیدی واحدهای 
صنعتی با پیش بین��ی افزایش س��رمایه گذاری ۲۱5میلیارد 
تومان و افزایش اش��تغال ۴۰۰ نفر از دیگر اقدامات سازمان 
در ای��ن حوزه اس��ت. امین زاده با تاکید بر رویکرد س��ازمان 
در پیگی��ری محوره��ای هفت گان��ه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، افزود: تکمیل زنجیره ارزش فولاد و توسعه بازار های 

خارجی به عنوان یکی از برنامه های محوری اس��تان در سال 
جه��ش تولید اس��ت. وی صنایع غذایی ازجمله ش��یرینی و 
ش��کلات را از دیگر صنایع دارای ظرفیت استان برشمرد که 
با حمایت های لازم برای توس��عه بازارهای خارجی، می توان 
زمینه رونق این صنعت و ایجاد اش��تغال را شاهد بود. رئیس 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان با اش��اره به رشد 
۱5۰درصدی صدور پروانه اکتش��اف در ۲ماهه اول امس��ال 
نس��بت به سال ۹۸، گفت: در فروردین و اردیبهشت ۹۹ که 
به عنوان س��ال جهش تولید از آن یاد می شود، برای ۲واحد 

معدنی با تناژ اس��می ۸۲5هزار ت��ن و ذخیره قطعی حدود 
۶میلیون تن پروانه بهره برداری صادر ش��ده است. وی گفت: 
طرح های تکمیل زنجیره کانی غیرفلزی ش��امل طرح الیاف 
شیش��ه مرند، طرح خاک چینی و آهک هیدراته، طرح های 
تکمیل زنجیره معادن زغال س��نگ نیز از دیگر اقدامات مهم 
حوزه معدن در استان است.  رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان از صدور تعداد ۱۰مجوز برداشت برای معادن 
با تناژ اس��می حدود ۱۴۰ هزار تن خبر داد و افزود: سال۹۹ 
تم��ام همت خ��ود را برای توس��عه معدنی اس��تان و احیای 
معادن به کار خواهیم بس��ت. وی جلوگیری از خام فروش��ی 
را از برنامه های محوری س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت 
استان برشمرد و اظهار کرد: معدن و صنایع معدنی زیربنای 
صنایع بزرگ بوده و لازم است که با اجماع و همت همگانی 
به س��مت نهادینه کردن توانمندی های معدنی و حمایت از 
س��رمایه گذاری در این بخش حرکت کنی��م و با ارتقا دانش 
معدنی ب��ه عل��وم روز و فناوری های نوین معدن��ی در کنار 
بهره من��دی از صنایع دانش بنیان در توس��عه صنایع معدنی 

و بخش استحصال برنامه ریزی کنیم.

استاندار قزوین: 

معادن غیربازده قزوین تعطیل شوند

رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت آذربایجان شرقی: 

عاری بودن مواد و صنایع معدنی از تحریم ها فرصت مغتنم است

زمانصدورپروانهاکتشافمعدنیکاهشمییابد
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی:

فرمان��دار ویژه میانه از حل مش��کلات معدن مولیبدن این 
شهرس��تان با طرح آن در کارگروه اقتص��اد مقاومتی قضایی 
اس��تان آذربایجان ش��رقی خبرداد و گفت: بعد از رفع کامل 
مشکلات، سرمایه گذار مولیبدن امور اجرایی را آغاز و برداشت 
مواد معدنی را ش��روع خواهد کرد. محمدرضا مش��ایخی در 
گفت وگو با ایرنا، از تصویب ش��روع چند پ��روژه اولویت دار و 
مورد نیاز شهرستان در جلسه ای با مدیران کل استان خبرداد 
و گفت: عملیاتی ش��دن واگذاری پهنه برای س��رمایه گذاری 

پرلیت در منطقه میانه از جمله مصوبات این جلسه است.

وی گفت: اج��رای طرح های آبخیزداری و آبخوان داری با 
جلب مشارکت مردمی و اعتبارات روستاهای فاقد دهیاری 
همچنی��ن تامین مابق��ی اعتبارات از مح��ل اعتبارات اداره 
کل منابع طبیعی اس��تان از نیازهای اساس��ی شهرس��تان 
 برای تقوی��ت س��فره های زیرزمینی، چش��مه ها و قنات ها 

است.
فرماندار ویژه میانه همچنین گفت: در این جلس��ه مقرر 
ش��د پل قوری چای در مدت ۳ماه از س��وی اداره کل راه و 

شهرسازی استان با تامین اعتبارات لازم به پایان برسد.

وی تجهی��ز کارگاه ب��رای ش��روع عملی��ات زیرس��ازی، 
بهس��ازی و آس��فالت ۶کیلومتر از راه میانه - هش��ترود از 
۱۷خرداد، زیرس��ازی و تثبیت بهس��ازی، آس��فالت میدان 
دفاع مقدی ت��ا پلیس راه میانه-زنجان ک��ه ورودی تهران 
به ش��مار می رود، س��اماندهی، بهس��ازی و آس��فالت چند 
کیلومت��ر باقی مان��ده از محور فیروزآباد، میانه، بهس��ازی و 
آسفالت ۴محور روستایی در ۶ماهه نخست امسال، تکمیل 
روش��نایی میانه از ط��رف زنجان، ارتق��ای وضعیت جاده و 
ارتقای وضعیت موجود محور میانه به سمت ترک تا ۳راهی 

روس��تاهای که و زاویه، زیرترافیک ب��ردن چند کیلومتر از 
 ۴خطه میانه به زنجان را از مهم ترین طرح های شهرس��تان 

برشمرد.
مشایخی تس��ریع در روند مطالعه جامع شهری، تکمیل 
مجموعه ورزش��ی کارگران با پایان استخر و زمین ورزشی 
در نیمه اول امسال و شروع ساخت مدرسه، اجرای خیابان 
و ش��بکه فاض��لاب در انته��ای ش��هرک ولیعص��ر واقع در 
سکونت گاه غیررسمی را از دیگر موارد مطرح شده و مصوب 

استانی عنوان کرد.

فرماندار ویژه میانه: 

مشکلات معدن مولیبدن میانه حل شده است

 گروه معدن: 
مع��اون هماهنگی امور اقتصادی اس��تانداری 
خراس��ان رضوی گفت: در بررس��ی فرآیندهای 
مربوط به صدور پروانه اکتشاف معدنی، مقرر شد 
زمان بررس��ی صلاحیت فنی و مالی متقاضیان 
صدور این پروانه دس��تکم ت��ا 5۰ درصد کاهش 
یابد. به گزارش ایرنا ، علی رس��ولیان در نشست 
مرب��وط به اصلاح فرآینده��ای صدور مجوزهای 
کس��ب و کار با یادآوری اصلاح ۱۲فرآیند صدور 
مجوز کس��ب و کار تاکنون در این اس��تان افزود: 
بررس��ی صلاحیت فنی و مالی متقاضیان پروانه 
معدنی بای��د از حداقل ۱۴روز ب��ه حداکثر یک 
هفته کاهش یابد. وی ادامه داد: براس��اس قانون 
معادن باید پاسخ دستگاه های اجرایی در صدور 
پروانه اکتش��اف معدنی حداکثر ۲ماه شود و در 
صورتی که دس��تگاه ها در این م��دت به وظیفه 
خود عم��ل نکنند، س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت موظف به صدور پروانه خواهد شد. معاون 
هماهنگی امور اقتصادی اس��تانداری خراس��ان 
رضوی گفت: دس��تگاه های اجرایی فقط باید در 
چارچوب قانون معادن اس��تعلام های لازم برای 
صدور پروانه اکتشاف معدنی را بگیرند و سازمان 
صنعت، معدن و تجارت نیز نمی تواند اس��تعلام 
مازاد بر قانون بگیرد. وی افزود: برای هر دستگاه 
اجرایی مشخص شده اس��ت که استعلام ها باید 
در چ��ه م��واردی باش��د، در صورتی که پاس��خ 
دس��تگاه اجرایی در چارچوب قانون نباشد، آن 
پاسخ قابل پذیرش نیست. رس��ولیان ادامه داد: 
تش��کل های بخش خصوصی در حوزه معدن نیز 
موظف به نظارت بر روند صدور پروانه اکتش��اف 
معدنی به وسیله دستگاه های اجرایی هستند. وی 
گفت: سازمان نظام مهندسی نیز که قبلا فرآیند 
تهیه، بررس��ی و تایید طرح اکتش��افی معدن را 
در ۶۰روز انج��ام م��ی داد، موظف ش��ده اس��ت 
۳۰روز ب��رای تهیه طرح و 5 روز برای بررس��ی 

و تایی��د ط��رح زمان بگ��ذارد. معاون اس��تاندار 
خراس��ان رضوی با بیان اینکه امس��ال در حوزه 
مع��ادن ۲موضوع در اولویت قرار گرفته اس��ت، 
افزود: نخست اینکه امس��ال واگذاری معادن به 
بخش خصوصی در قالب برگزاری مزایده شتاب 
می گیرد و دوم اینکه باید راهکاری اتخاذ ش��ود 
که ضمن اج��رای ماده ۲۴مک��رر قانون معادن 
و حفاظ��ت از منابع طبیع��ی و میراث فرهنگی، 

اکتشاف معدنی نیز انجام گیرد.
آغ�از عملی�ات اکتش�اف معدن�ی در  �

۱۰مح�دوده آنومال�ی جدی�د اس�تان از 
سوی ایمیدور

وی ادام��ه داد: برای تس��هیل امور اکتش��اف 
معدن��ی در اس��تان، اکتش��اف در ۱۹ محدوده 

معدنی به ایمیدور )س��ازمان توس��عه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران( واگذار شده است 
که به زودی عملیات اکتش��اف این س��ازمان در 
۱۰محدوده آنومالی جدید آغاز می شود. رسولیان 
گفت: این ۱۰محدوده جدید در شهرس��تان های 

خواف و تربت جام قرار دارند.
 وی اف��زود: در ارتب��اط با اکتش��افات مربوط 
به محدوده های معدن��ی تاکنون اختلافاتی بین 
ادارات منابع طبیعی، میراث فرهنگی و سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان وجود داشته و 
به همین علت پاسخ اس��تعلام ها به موقع صادر 
نمی ش��ده و اکتش��افات ب��ا تاخیر ی��ا به کندی 
انجام می گرفته اس��ت. معاون استاندار خراسان 
رضوی ادامه داد: هم اکنون اکتش��افات معدن در 

۶محدوده آنومالی اس��تان د رحال انجام اس��ت، 
۳محدوده در مرحله دریافت پروانه اکتشاف قرار 
 دارد و ۱۰ محدوده مشکلاتی برای شروع اکتشاف 

دارد. 
وی گفت: برای حل مش��کل این ۱۰محدوده، 
در تواف��ق ب��ا دس��تگاه های قضایی مقرر ش��د 
مراح��ل پی جوی��ی و شناس��ایی مش��کلات در 
ای��ن زمینه اجرا ش��ود، ش��رکت ایمیدور هر  چه 
سریع تر فعالیت اکتشافی خود را در ۱۰محدوده 
آنومالی آغاز کند و قبل از صدور پروانه اکتشاف 
 معدنی نظر دس��تگاه اجرایی مربوطه درباره آن 

اخذ شود. 
رس��ولیان اف��زود: براس��اس م��اده ۲۴ مکرر 
قانون معادن اکتش��اف در محدوده آنومالی باید 

انج��ام گیرد و عمل به آن ب��ر روند فعالیت های 
اکتش��افی در خراسان رضوی سرعت می بخشد. 
قانونگذار در ماده۲۴ قانون معادن مصوب س��ال 
۱۳۹۲، صدور مجوز اکتش��اف در حریم های یاد 
ش��ده را منوط به بلامانع بودن فعالیت، از طریق 
 اس��تعلام از دس��تگاه های متولی این امر کرده 

است. 
البته مطابق همین ماده قانونی، اعلام مناطق 
ممنوع��ه و حریم ها حداکثر ۳م��اه پس از ابلاغ 
ای��ن قانون ب��رای رعای��ت آن از س��وی وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت برای عدم اس��تعلام از 
دستگاه های ذی ربط گامی برای همکاری بیشتر 
بخش ها برای روان سازی فعالیت های مختلف در 

کنار هم پیش بینی شده است.



بینالملل

دوشنبه
 26 خرداد 1399
 23 شوال 1441  
 15 ژوئن 2020
 سال دوم  شماره 377

اخبار

پ��س از اینک��ه ش��رکت ایتابی��رای واله، 
دومی��ن تامین کننده س��نگ آهن برزیل به 
دلی��ل بیماری کرون��ا اع��ام تعطیلی کرد، 
نگرانی ه��ای عرضه، قیم��ت معامات آینده 
س��نگ آهن چین را به بیش��ترین افزایش از 

جولای ۲۰۱۹ کشاند.
به گزارش فولاد ایران، بعد از اینکه تست 
کرونای ۱۸۸ کارگر این شرکت مثبت اعام 
ش��د، یک قاض��ی برزیلی فعالی��ت بیش از 
۱۰درصد از معادن س��نگ آهن این شرکت 

را تعطیل کرد.
معامات آینده سنگ آهن در بورس کالای 
دالیان چین با افزایش ۷.۶ درصدی به ۷۹۸ 
ی��وان )۱۱۲.۷۴دلار( در هر تن رس��ید که 
بیش��ترین درصد تغیی��ر از تاری��خ ۹ژوئیه 
۲۰۱۹ اس��ت. ای��ن معامات ب��ا ۵.۵درصد 
افزایش در قیمت ۷۸۳یوان در هر تن بسته 

شد.
همچنین قیمت ها در سنگاپور به ۱۰۳دلار 
در هر تن افزای��ش یافت که بالاترین میزان 
از آگوس��ت۲۰۱۹ اس��ت. قیمت سنگ آهن 
خلوص ۶۲درص��د وارداتی ش��مال چین با 
۴.۹۳دلار افزای��ش ب��ه ۱۰۵.۶۷دلار در هر 

تن رسید.
تعطیلی واله تا زمان تصمیم نهایی دادگاه 
یا تا زمانی که این ش��رکت رضایت بازرسان 
درباره اقدامات کنترل بهداش��تی را برآورده 
س��ازد، همچنان ادامه دارد. واله ضمن تایید 
راه اندازی دوباره تولید سنگ آهن اظهار کرد: 
پیش بین��ی تولید ماهانه خ��ود را در ایتابیرا 
ب��ا ۲.۷میلیون تن برای ماه های آینده حفظ 

می کند. 
اما براساس گفته یک کارشناس اقتصادی، 
اگر این تعطیلی ادامه داشته باشد، اختالات 
عرضه س��نگ آهن می تواند بزر گ تر از سال 

گذش��ته پس از فاجعه سد برومادینیو باشد. 
وی اف��زود: »ما هم اکنون، ب��ا وجود نزدیک 
شدن به فصل بارانی، هیچ نشانه ای از ضعف 

تقاضا نمی بینیم.«
در ب��ورس اوراق بهادار ش��انگهای، قیمت 
میلگ��رد ب��رای تحوی��ل در م��اه اکتب��ر با 
۰.۴درصد افزایش در قیمت ۳.۶۱۶یوان در 
هر تن معامله شد. قیمت رول ورق گرم نیز 
۱.۱درصد افزایش یافت و به ۳.۵۴۲یوان در 

هر تن رسید.
تایلر ب��رود، تحلیلگر بازار س��رمایه گفت: 
»این تعطیلی ها، چش��م انداز م��ا برای مازاد 
تولید س��نگ آهن جهانی را تغییر نمی دهد 
اگرچه می تواند نگرانی های ساختاری درباره 
 Covid-۱۹ ».تولید برزی��ل را تقویت کند
در امری��کای لاتین غوغا می کن��د و اکنون 
برزیل از نظر تعداد مبتایان در رده دوم بعد 

از ایالات متحده قرار دارد.
ایتابی��را نخس��تین س��ایت معدن��ی واله 
اس��ت و این ش��هر یکی از ۱۰شهری است 
که از س��قوط س��د برومادینیو آسیب دیده 
 و هن��وز در انتظ��ار کمک ه��ای مال��ی واله 

است. 
ش��رکت واله در ماه آوری��ل تولید خود را 
بی��ن ۳۱۰ تا ۳۳۰میلیون ت��ن کاهش داد. 
 Covid-۱۹ از ناش��ی  زی��ان  پیش بین��ی 
 نی��ز افزون ب��ر ۱۵ میلیون تن برآورد ش��ده 

است.

تسهیل منع آمدوش��د و متعاقب آن افزایش ساخت وساز در 
چین باعث افزایش حاش��یه س��ود فولادس��ازان چینی در ماه 

May شد. 
به گزارش معدن نیوز، براساس اعام پلتس حاشیه سود نورد 
گ��رم )HRC( در ماه May به ط��ور میانگین ۳۶.۲۷ دلار در 
هر تن بوده که نس��بت به April با حاشیه سود ۱۱.۲۸ دلار، 
بالاتر اس��ت.  در عین حال، حاشیه سود میلگرد داخلی در ماه 

May ب��ه طور میانگین به ۷۱.۲۸ دلار در هر تن رس��یده که 
از ۵۶.۴۳دلار در ماه قبل، بالاتر اس��ت و این مس��ئله به دلیل 

تقاضای بالای ساخت وساز در چین است.  
بنابراین، ش��اخص مدیران خری��د )PMI( مربوط به صنعت 
فولاد در ماه May صعودی بوده و در ۵۰.۹ واحد ایستاده است 
که حدود ۵ واحد بالاتر از چیزی اس��ت که از س��وی »کمیته 

حرفه ای لجستیک فولاد CFLP« منتشر شده است.  

در همی��ن حال، بر اس��اس اعام »انجم��ن صنعت متالورژی 
 May ش��اخص مدیران خرید مج��زا از فولاد در ماه ،»Hebei
به ۵۳.۹ واحد صعود کرد که ۵.۲ واحد از ماه قبل بالاتر اس��ت. 
فاکت��ور دوم، تداوم فعالیت های ساخت وس��از و صنایع مختلف 
در نیمه دوم س��ال و بازگشت دوباره این فعالیت ها با کار است. 
فاکتور سوم و چهارم ش��امل بهبود تقاضای خارجی و تقاضای 

تجاری در بازار است.

افزایش قیمت سنگ آهن به دنبال تعطیلی واله

افزایش سودآوری فولادسازان چینی

سرمایه گذاری دوباره چین در صنعت معدنکاری

 انفجار مرگبار معدن 
در افغانستان

مع��دن  انفج��ار  در  کارگ��ر   ۱۶ دس��ت کم 
زغال سنگی در Dara-e-Suf Bala در شمال 

سمنگان واقع در افغانستان کشته شدند. 
به گزارش معدن نیوز، در همین حال محلی ها 
گفته اند در جریان این انفجار بیش از ۳۰ کارگر 

حضور داشتند. 
با ای��ن حال مع��اون این ولایت افغانس��تان 
اع��ام کرد عدم اقدام��ات ایمن��ی و ابزار لازم 
برای کارگران ش��اغل در این معدن، این حادثه 
غم انگی��ز رخ داده و مس��ئولان ای��ن معدن را 
می توان در این حادثه مقصر دانس��ت. این مقام 
مسئول گفت: نبود ایمنی و حفریات غیرقانونی 
در س��ال های گذش��ته منجر ب��ه ج��ان باختن 

شماری از کارگران شده است.

عملکرد متفاوت بازارهای 
 جهانی نسبت

به بحران های اقتصادی 
بازار جهانی عملکرد متفاوتی نسبت به بحران 
اقتصادی سال ۲۰۰۸ تا ۲۰۰۹ نشان می دهد و 
به نظر می رس��د در بحران جدید ناشی از کرونا 
کشورهای درحال توسعه همچون هند و برزیل 
آسیب بیشتری در مقایسه با اقتصادهای توسعه 

یافته چین امریکا و اروپا خواهند دید. 
ب��ه گ��زارش معدن نیوز، به ط��ور خاص هند 
ب��ا محدودیت ه��ای س��خت ناش��ی از کرون��ا 
رو  به رو اس��ت ک��ه همزمان ش��دن آن با فصل 
بارندگی های شدید و موسمی امکان فعالیت را 
محدود کرده و فولادسازان با افت شدید تقاضا 
در داخ��ل رو به رو و تمرکز خ��ود را بر صادرات 

گذاشته است.
بیل��ت هند ۴۰۲ ت��ا ۴۰۳ دلار تحویل چین 
به فروش رس��ید و تا ۴۱۵ دلار cfr پیش��نهاد 

می شود. 
همچنین HRC هند ۴۲۵ دلار تحویل چین 
و CRC حدود ۴۷۵ دلار تحویل چین شنیده 
شد. هند انتظار دارد تولید فولاد خود را در ماه 

ژوئن به ۸۰ تا ۹۰ درصد قبلی برگرداند. 
ام��ا محدودیت ه��ای حمل ونق��ل کم��اکان 
مشکل ساز اس��ت.برزیل نیز بیلت خود را ۳۸۵ 
ت��ا ۳۹۵ دلار تحویل چین به فروش رس��اند و 
قیمت اس��لب را برای تحویل آگوس��ت ۳۹۵ تا 
۴۰۰ دلار cfr چی��ن اعام می کن��د و تارگت 

مشتری در سطح ۳۹۰ دلار دارد. 
در حالی که آخرین قیمت های فروش اس��لب 
۳۷۵ دلار بوده و بعد از رشد قیمت سنگ آهن 
و کاهش تولید و عرضه اسلب در چین قیمت ها 

بالا رفته است. 
فولادس��ازان CIS نی��ز اس��لب را ب��ا ۵دلار 
افزای��ش ۳۵۰ دلار ف��وب پیش��نهاد می دهند.

بیلت نیز با افزایش چن��د دلاری قیمت همراه 
ب��ود و روس��یه ۴۵ ه��زار ت��ن ۳۶۳ دلار فوب 
به چی��ن معامله ک��رد و ترکیه بیل��ت خود را 
۳۸۰دلار فوب پیش��نهاد می دهد و در ش��مال 
 افریق��ا تقاضای بیل��ت در ۳۹۰ دلار cfr وجود 

دارد. 
 cfr هر چن��د الجزایر هنوز تارگت ۳۷۵ دلار
دارند. تقاضای بیلت در فیلیپین نیز خوب است 
وهن��د و ویتنام چند محمول��ه بیلت ۴۰۰ دلار 

cfr به این مقصد پیشنهاد داشتند. 
اما تارگت خریدار ۳۸۰ دلار بود. فولادسازان 
Asean بیل��ت را ۴۰۲ دلار تحوی��ل چی��ن 
فروختند هر چند هندهای در شرق چین ۴۱۰ 

دلار بیلت آفر می دهند. 
اروپ��ا با افت ش��دید تقاضای خودروس��ازان، 
امس��ال را ب��ا اف��ت تقاضای ف��ولاد پیش بینی 
می کن��د و تحلیلگ��ران معتقدن��د بازگش��ت و 
بهبود اقتصاد امریکا نیز تا سال ۲۰۲۱ به طول 

می انجامد. 
بهای س��نگ آهن وارداتی چین دوباره به زیر 
۱۰۰ دلار رس��یده و خریداران منتظر روش��ن 

شدن روند بازار هست و خرید نمی کنند. 

 گروه معدن: 
بر اساس گزارش های جدید فیچر سولوشن، 
چین می تواند سرمایه گذاری دوباره در صنعت 
معدن کاری داشته باشد تا از این طریق منابع 

پایه خود را در دنیای پساکرونا حفظ کند.
به گزارش اقتصاد آناین، یکی از مسائلی که 
در پی همه گیری کرونا روش��ن می شود نقاط 
ضعف زنجیره تامین به طور کلی و وابس��تگی 

بین المللی به محصولات استراتژیک است.
این مس��ئله حتی در چین از اهمیت بسیار 
بالایی برخوردار اس��ت چرا  که در چین صنعت 
فلزات که از مهم ترین صنایع این کش��ور است 
تا ح��د زیادی به واردات س��نگ  آهن وابس��ته 

است.
فی��چ همچنین در این گزارش اش��اره کرده 
اس��ت که چین می تواند در سیزدهمین برنامه 
۵س��اله خود که در س��ال ۲۰۱۶ ب��ه تصویب 
رسیده بود بازنگری کند و این رویکرد می تواند 
یک اس��تراتژی ب��رای تحکیم صنای��ع پایه از 
جمل��ه صنعت معدنکاری و حرکت رو به رش��د 

زنجیره ارزش به سمت ذوب فلزات باشد.
در اواخ��ر م��اه م��ه، اتحادیه ف��ولاد چین و 
س��ازندگان اصلی فولاد خواستار افزایش تولید 
س��نگ آهن داخلی و همچنین سرمایه گذاری 
بیشتر در اکتش��افات خارج از این کشور برای 

اطمینان از تامین مواد اولیه شدند.
در گ��زارش این ش��رکت تحقیقات��ی آمده 
است که در دوران پس��اکرونا چین قادر است 
س��رمایه گذاری دوباره در صنعت معدنکاری را 
با توجه به مس��ئله تامین منابع داش��ته باشد. 
دولت می تواند با توس��عه اکتشاف مواد معدنی 
و ی��ا س��رمایه گذاری در فناوری ه��ای مرتبط 

س��ودآوری تولید مواد معدن��ی را که پیش از 
این غیراقتصادی ارزیابی می شد را مدنظر قرار 

دهد.
فی��چ در این تحلیل آورده اس��ت: از آنجایی 
که تامین منابع در ش��رایط کنون��ی یک نیاز 
مب��رم محس��وب می ش��ود، انتظ��ار داریم که 
س��رمایه گذاری ب��رای اس��تخراج مع��ادن در 
 )BRI( ط��رح یک کمربن��د یک جاده چی��ن
 در ۵س��ال آین��ده با س��رعت بیش��تری پیش 

برود.

کمب��ود آش��کار کانی ه��ای کلی��دی مانند 
س��نگ آهن، مس و اورانیوم در چین، منجر به 
ایج��اد اس��تراتژی بلندمدت این کش��ور برای 
دستیابی مستقیم به معادن کشورهای در حال 

توسعه خواهد شد.
به ویژه، این ش��رکت تحقیقات��ی پیش بینی 
می کند که با وخیم تر شدن روابط دیپلماتیک 
چی��ن و کش��ورهای توس��عه یافت��ه جذابیت 
س��رمایه گذاری در صحرای افریقا SSA برای 

این کشور افزایش یابد. 

ایجاد تنوع در کش��ورهای تامین کننده مواد 
اولیه به غیر از اس��ترالیا که حدود ۴۰ درصد از 
واردات مواد معدنی چین در س��ال۲۰۱۹ را به 
خود اختصاص داده بود، بس��یار در این زمینه 

کمک کننده خواهد بود. 
 SSA س��رمایه گذاری در بازاره��ای معدنی
همچون جه��وری دموکراتی��ک کنگو )مس(، 
زامبی��ا )مس(، گین��ه )س��نگ آهن(، افریقای 
جنوبی )زغا ل سنگ( و غنا )بوکسیت( راه حلی 
در این باره خواهد بود تا چین وابس��تگی خود 

 را تنه��ا به یک کش��ور در ای��ن زمینه کاهش 
دهد.

د رحال��ی ک��ه چین ب��ه عن��وان بزرگ ترین 
تولیدکننده فلزات در جهان شناخته می شود، 
همچن��ان نیاز به واردات بیش��تر فلزات و مواد 
اولیه با ارزش اف��زوده بالاتر دارد که در صنایع 
س��اخت اتومبیل و هوافضا مورد استفاده قرار 

می گیرد، دارد.
از آنج��ا که بر اس��اس روابط کنون��ی انتظار 
م��ی رود که رواب��ط چین با کش��ورهای غربی 
رو به وخامت بگذارد، این کش��ور بدون شک با 
مس��ئله نیاز به تامین بودجه توسعه و تحقیق 
داخلی بیش��تر از جمله در مسائل فنی روبه رو 

خواهد شد. 
تحلیل گ��ران فی��چ ب��ر این باور هس��تند که 
سرمایه گذاری های خارج از چین درحال حاضر 
با محدودیت های فزاینده ای از سوی نهادهای 
نظارت��ی در سراس��ر جه��ان به وی��ژه مناطق 
حس��اس که از فناوری های لازم و منابع مورد 

نیاز برخوردارند، روبه رو شده است. 
ای��ن تحلیل اضافه می کند که در س��ال های 
آینده شرکت های دولتی و خصوصی همچنان 
به تاش خود برای سرمایه گذاری در بازارهای 
خارجی برای فرصت های سرمایه گذاری فلزات 
پایین دست ادامه می دهند، اما انتظار می رود با 
توجه به س��رمایه قبلی، شاهد سخت تر شدن 
همزمان افزایش س��رمایه گذاری در فناوری ها 

باشیم. 
فیچ در پایان نتیجه می گیرد که چش��م انداز 
آین��ده  س��ال های  در  ضعیف ت��ر  اقتص��ادی 
چالش هایی برای سرمایه گذاری چین در دیگر 

کشورها و حتی در داخل ایجاد خواهد کرد.
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نماینده شیراز در مجلس: 

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان:

شرکت پالایش قطران زغال سنگ در سال جاری وارد بورس می شود

تامین مالی ۸۸ هزار میلیارد تومانی در بازار سرمایه

 گروه معدن: 
نماین��ده ش��یراز در مجل��س گف��ت: درحال حاضر 
در ش��رایطی ق��رار داری��م ک��ه اقتصادم��ان نی��از به 
س��رمایه گذاری دارد و بهترین راه س��رمایه گذاری آن 
اس��ت که اقتصاد از حالت بانک محور به سمت اقتصاد 
سرمایه محور برود و بازار بزرگ بتواند منابع مالی خود 

را از طریق بورس تامین کند.
چند ماهی است که اوضاع و احوال در بازار بورس بر 
وفق مراد فعالان و البته با تجربه های این حوزه اس��ت. 
حلوای بورس به قدری ش��یرین شده است که همه از 
آن اس��تقبال می کنند از دولت و تولیدکننده گرفته تا 
مردم که همان سهامداران اصلی هستند. رونق بورس 
باعث کس��ادی بازارهای موازی نظیر طلا و سکه و ارز 
و مسکن هم شده است هر چند که دلالان آن بازارها 
نیز بیکار ننشسته و سعی در رونق این بازارها به بهانه 

تضعیف بورس برآمده اند.
جعفر قادری، نماینده ش��یراز در مجلس یازدهم در 
گفت وگو ب��ا اقتصاد24، این اتفاق را مبارک می داند و 
البته معتقد اس��ت باید شرایطی را ایجاد کرد تا باند ها 
و جریان ه��ای انحرافی نتوانند ب��ا اطلاعات غیرواقعی، 
حب��اب قیمتی را به  وجود آورن��د، زیرا در این صورت 

بی اعتمادی در جامعه شکل خواهد گرفت.
وی درباره رونق بورس که از ماه های گذش��ته اتفاق 
افتاده اس��ت گفت: اینکه نگاه ه��ا و توجهات مردم به 
ب��ورس معطوف ش��ده را باید به فال نی��ک گرفت، اما 
باید از این فرصت نهایت و حس��ن اس��تفاده را داشته 
باشیم. شرکت های بورس��ی باید بتوانند از این امکان 
برای تامین مالی طرح ها و پروژه های ش��ان اس��تفاده 
کنند ت��ا بتوانند با افزایش س��هام یا با انتش��ار اوراق 
بدهی، نیاز های مالی خود را تامین کنند و این موضوع 
می تواند کمک کند تا بحث س��رمایه گذاری در کشور 
توسعه یافته و بخشی از مشکلات اقتصادی کشور حل 

شود.
وی اف��زود: همچنین دولت باید کنت��رل و مراقبت 
جدی داشته باش��د تا حباب قیمتی شکل نگیرد. باید 

اطلاعات مربوط به شرکت های بورسی به  صورت دقیق 
در اختیار مردم قرار داده ش��ود تا باند ها و جریان های 
انحرافی نتوانند با اطلاعات غیرواقعی، حباب قیمتی را 
به وجود آورند و مردم را با مشکل روبه رو کنند. حسن 
اعتمادی که الان مردم نس��بت به ب��ورس دارند نباید 
تبدیل به س��وء  اعتماد ش��ود تا در آین��ده امکان جلب 

مجدد اعتماد مردم به وجود نیاید.
منتخب مردم شیراز در مجلس یازدهم تصریح کرد: 
درحال حاضر در شرایطی قرار داریم که اقتصادمان نیاز 
به سرمایه گذاری دارد و بهترین راه سرمایه گذاری آن 
اس��ت که اقتصاد از حالت بانک محور به  سمت اقتصاد 
سرمایه محور برود و بازار بزرگ بتواند منابع مالی خود 
را از طریق بورس تامین کند. باید منابع بانک ها بیشتر 
تامین کنن��ده نی��از بنگاه های کوچک باش��د و بتوانند 
نیاز های کوتاه  مدت را پاس��خ دهند. قادری خاطرنشان 
ک��رد: یکی از ویژگی های بازار بورس آن اس��ت که در 

کنار س��ود های خوب، ریس��ک قابل توجهی هم دارد. 
اگر تلاش ش��ود که این ریس��ک ها به حداقل برسد و 
شرایطی به وجود آاید که مردم کمترین ضرر را داشته 
باشند می تواند به اعتماد بلندمدت مردم کمک کند و 

چرخ اقتصاد کشور را راه بیاندازد.
ای��ن نماینده اصولگ��رای مجلس با اش��اره به اینکه 
اصلاح ساختاری در س��ال پایانی فعالیت دولت فعلی 
ممک��ن نخواهد بود تصری��ح کرد: اگر انتظار داش��ته 
باش��یم که در ش��رایط فعلی کس��ب و کار واحد های 
جدیدی در سال پایانی دولت شکل بگیرد بعید و دور 
از ذهن است، اما باید تلاش کنیم واحد های موجودی 
که با تمام موانع آش��نا و با مش��کلات درگیر بوده و با 
آنها س��ر و کار دارند مسیر توس��عه را ادامه دهند. اگر 
این الزام رعایت ش��ود تمایل مردم به سمت بورس را 
باید به فال نیک گرفت.  اکنون در ش��رایطی هس��تیم 
که س��ال پایانی کار دولت اس��ت و در این یک  س��ال، 

دولت حالت مس��افری را دارد که تمام اسباب خود را 
بس��ته و آماده رفتن اس��ت و خیلی حوصله پرداختن 
ب��ه طرح های بلندم��دت را ن��دارد، بنابرای��ن در این 
م��دت اگر بخواهیم س��اختار های فعلی را فروبریزیم و 
س��اختار های جدیدی ایجاد کنیم شاید در این زمان، 
فرص��ت خوبی فراهم نش��ود و دول��ت همراهی نکند. 
منطقی تر این اس��ت که به جای اینکه کل س��اختار ها 
را به هم بریزیم، ایراد های جدی به س��اختار موجود را 
 در قالب موارد مختلفی، اصلاح و س��اختار جدیدی را 

جایگزین کنیم.
قادری ادامه داد: ش��اید منطقی تر باش��د که دولت 
بع��دی ب��ا خود لایح��ه بی��اورد اگرچه معم��ولا هیچ 
دولتی با ارائه لایحه دس��ت و پای خ��ود را نمی بندد. 
ممکن اس��ت بانک مرکزی و بازار پ��ول با فرصت ها و 
ظرفیت های��ی که در اختیار دارد به بازیگری که نقش 
کمتری دارد تبدیل ش��ود. شاید نیاز باشد مجلس کار 
اعمال وصول ها را انجام داده و مقدمات تدوین طرح و 
مطرح کردن آن را هم ایجاد کند ولی نمی توان خیلی 
روی همراهی این دولت حساب باز کرد. مجلس نباید 
زم��ان را تا پایان کار این دولت از دس��ت بدهد و باید 
به حداقل ها بس��نده کن��د و در عین حال مجلس باید 
نگاهی 3س��اله به دولت بعدی داش��ته باشد تا بتواند 

بخشی از محکم کاری ها را انجام دهد.
نماین��ده مردم ش��یراز ب��ه تفاوت مجل��س یازدهم 
ب��ا مجلس دهم اش��اره کرد و گفت: اگ��ر این مجلس 
بخواهد نس��بت به مجلس قبلی متفاوت باشد باید به 
بخش نظارت به صورت جدی نگاه کند و اگر قرار باشد 
که فقط خلا ه��ای قانونی را پر ک��رده یا مغایرت های 
قانون��ی را برط��رف کن��د اگرچه که در جای��گاه خود 
 ضرورت دارد یک اش��تباه اس��تراتژیک مرتکب ش��ده 

است. 
مجلس یازدهم باید در بحث نظارت ورود جدی پیدا 
کن��د تا هم قوانین خوبی را که وج��ود دارد اجرا کند 
و هم آیین نامه هایی که نوش��ته ش��ده، ولی هنوز اجرا 

نشده را به اجرا درآورد.

مدیرعام��ل ذوب آهن اصفهان درباره عرضه س��هام 
ش����رکت پالایش قطران زغال سنگ در بورس گفت: 
ش��رکت ذوب آهن 40 درصد سهام ش��رکت پالایش 
قطران را در اختیار دارد و 60درصد از س��هام آن نیز 
در اختیار گروه بنیاد است که با موافقت 100درصدی 
س����هامداران آن شرکت در سال گذشته مقرر ش��د 
اقدام��ات لازم برای پذیرش و عرضه س��هام ش��رکت 

پالایش قطران انجام شود.
به گزارش روابط  عمومی ذوب آهن اصفهان،  منصور 
ی��زدی زاده، درباره عرضه س��هام ش����رکت پالایش 
قطران زغال سنگ در بورس گفت: ش��رکت ذوب آهن 
40 درصد سهام ش��رکت پالایش قطران را در اختیار 
دارد و 60 درصد از س����هام آن نی��ز در اختیار گروه 
بنیاد اس��ت که با موافقت  100درصدی س��هامداران 
آن ش��رکت در سال گذشته مقرر ش��د اقدامات لازم 

برای پذیرش و عرضه س��هام ش��رکت پالایش قطران 
انجام شود. 

وی گف��ت: بر ای��ن اس����اس افزایش س����رمایه 
پالای��ش قط��ران در مرحل��ه تصوی��ب مجم��ع قرار 
 ،99 س����ال  در  اس��ت  ای��ن  ب��ر  انتظ��ار  و  دارد 
 20درصد از س��هام ش��رکت قطران در بازار س��رمایه 
عرضه ش��ود. ی��زدی زاده گفت: همچنین ش����رکت 
پوی��ش ب��ازرگان هم از دیگر ش��رکت های وابس��ته 
ذوب آه��ن اصفهان درصدد انج��ام اقدامات لازم برای 

ورود به بورس است.
مدیرعام��ل ش����رکت ذوب آه����ن اصفه��ان در 
این باره گفت: ش����رکت پویش ب��ازرگان با مالکیت 
100 درصدی ذوب آهن اصفهان در س��ال 94 با هدف 
مدیریت بازار محص��ولات ذوب آه��ن و جلوگیری از 
س��فته بازی در بازار تاسیس ش��د و در زمینه جلب 

مش����ارکت فع��الان ب����ازار محص��ولات ف��ولادی 
ذوب آهن، در مهر94 به واگذاری سهام خود به میزان 
64 درصد به مش��تریان با س��ابقه و عمده محصولات 
فولادی ذوب آهن اصفهان برای اس����تفاده از توان و 
مدیریت بخش خصوصی اق��دام کرد و هم اکنون این 
شرکت به عنوان بازوی ش����رکت ذوب آهن اصفهان 
ه��م در بخ��ش فروش محص��ولات و ه��م در بخش 
 تامین م��واد اولیه توانس��ته برای این ش��رکت مفید 

واقع شود.
وی در ادام��ه ب��ه برنامه  ه��ای ش��رکت ذوب آهن 
اصفهان برای افزایش س����رمایه ش��رکت های تابعه 
ش����امل ش��رکت های پویش معادن، پویش ساخت 
و تارابگی��ن به منظ��ور تامین س����رمایه در گردش، 
اصال��ح س��اختار مال��ی و همچنین رعای��ت الزامات 
کفایت س��رمایه ب��رای مهیا کردن ش��رایط پذیرش 

ش����رکت ه��ای یادش��ده در زمین��ه ورود ب��ه بازار 
س��رمایه اش��اره کرد و گفت: پس از اصلاح س��اختار 
مالی این شرکت ها، مراحل پذیرش آنها نیز در بورس 
یا فراب��ورس پیگیری خواهد ش����د ک��ه پیش بینی 
 م��ی ش��ود این مه��م نیز در س��ال 1400 ب��ه وقوع 

بپیوندد.
مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان افزود: با عرضه 
س����هام ش����رکت های زیرمجموعه علاو ه بر افزایش 
ارزش پرتفوی س����رمایه گذاری های شرکت و ارتقای 
نقدشوندگی س��هام ش��رکت های زیرمجموعه، شاهد 
ش��فافیت بیش��تر گزارش ده��ی و بهب��ود کیفیت 
صورت ه��ای مال��ی آن ش��رکت ها خواهی��م بود و 
نقدینگی حاصل از عرضه س����هام آنها در طرح های 
توس��عه ای و پروژه های آینده ش��رکت های یادش��ده 

صرف خواهد شد.

عضو هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
از ابتدای امس��ال تاکنون رقم قابل توجهی تامین مالی 
توسط ش��رکت های بورسی انجام شده که این رقم به 

حدود 88 هزار میلیارد تومان رسیده است.
به گزارش فارس، حس��ن امیری درباره اینکه حجم 
تامین مالی در بازار س��رمایه به 20 درصد رسیده باید 
ای��ن رقم چقدر باش��د، گفت: قبلا تامین س��رمایه از 
بورس در حد 3 درصد بود و بقیه تامین مالی از طریق 
بانک انجام می ش��د امروزه این رقم افزایش پیدا کرده 
و به 20 درصد رس��یده و این نس��بت در حال افزایش 
است. باید سهام شرکت ها در بورس اضافه شود و بازار 

سرمایه عمق پیدا کند.
وی تصری��ح کرد: ب��ورس می تواند موت��ور محرک 
اقتص��اد باش��د و نقدینگ��ی جدید ج��ذب پروژه های 
ش��رکت ها ش��ود و باید نقدینگی های جدید از سوی 

مدیران شرکت های بورسی جذب شود.
عض��و هیات مدیره س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 
همچنین درباره اینکه س��هام س��رمایه گذاری امید و 
س��رمایه گذاری گروه توس��عه ملی به ص��ورت بلوکی 
ارائه می ش��ود، گفت: هرچه عرضه س��هام بیشتر شود 
به نفع بازار اس��ت. البته اگر سهام شناور بیشتر شود، 
به افزایش تولید در شرکت ها بیشتر کمک می کند، اما 

عرضه بلوکی هم بالاخره به نفع شرکت خواهد بود.
به گفته وی، قبلا برای پذیرش ش��رکت ها سازمان 
بورس ترکیبی از نمایندگان بورس های زی مجموعه و 
س��ازمان بورس را انتخاب می کرد و کارهای مقدماتی 
پذیرش شرکت ها انجام می شد و با یکسری آمادگی ها 
برای نهایی ش��دن پذیرش ش��رکت ها به هیات  مدیره 
سازمان بورس ارائه می ش��د، حال تصمیم گرفته شد 
از اول تیرماه کل فرآیند پذیرش شرکت ها به بورس ها 

واگذار شود.
عض��و هیات مدیره س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 
درباره اینکه چه زمانی طول می کش��د تا یک شرکت 

بخواه��د برای نخس��تین بار در بورس پذیرش ش��ود، 
گفت: به شرایط خود ش��رکت متقاضی بستگی دارد. 
ممک��ن اس��ت درباره این ش��رکت با توجه ب��ه آماده 
نبودن زمینه ها یک س��ال طول بکش��د و درباره برخی 
ش��رکت های دیگر ک��ه وضعیت خوب اس��ت، زودتر 
این فرآیند انجام ش��ود و پذیرش سریع تر انجام شود. 
مهم تری��ن زمینه اصلاح س��اختار ش��رکت ها، اصلاح 
حس��اب ها و گردش کار، حذف مغایریت ها و ش��فاف 
ش��دن شرکت ها اس��ت و باید ش��رکت ها قبلا خود را 

تجهیز کنند.
وی درب��اره اینکه با ورود س��هام عدالت به بورس و 
پراکنده بودن س��هام شرکت های س��رمایه پذیر برای 
دارندگان آنچه روش��ی برای پرداخت متمرکز س��ود 
سهام شرکت ها در نظر می گیرد، بیان کرد: اینکه نحوه 
واریز سود شرکت ها چگونه باشد به تصمیم سهامداران 
در مجامع ش��رکت ها و تصمیم هیات مدیره شرکت ها 
بس��تگی دارد که چه س��ازوکاری برای پرداخت سود 
س��هام در نظر بگیرند. البته بازار س��رمایه امکاناتی از 
طریق سامانه س��جام و شماره ش��بای حساب بانکی 
فراهم کرده اس��ت، شرکت های بورسی می توانند سود 
س��الانه خود را از این طریق به حس��اب س��هامداران 
واریز کنند، اما اینکه آیا ش��رکت های بورسی از مسیر 
سجام سود خود را واریز می کنند یا نه باید در مجامع 
ش��رکت ها س��هامداران رأی بدهن��د و تکلیف هیأت 
مدیره ش��ود که س��ود را از این طری��ق واریز کنند تا 

کارها آسان شود.
عضو هیات مدیره س��ازمان بورس و اوراق بهادار در 
مورد اینکه محمل قانونی برای واریز سود سهام از یک 
طریق وجود دارد، گفت: نمی توان محمل قانونی برای 
ش��رکت ها در نظر گرفت، زیرا این ج��زو امور داخلی 
شرکت ها اس��ت. اگر زیرس��اخت های آن فراهم شود 
هیات مدیره ش��رکت ها می توانند از آن استفاده کنند 
و این خواس��ته به حق س��هامداران که سود سهام از 

طریق شماره ش��بای در سامانه س��جام واریز شود از 
طریق مجمع عمومی تکلیف کنند.

امی��ری همچنین با بی��ان اینکه بای��د آموزش های 
فرهنگ س��ازی س��رمایه گذاری در ب��ورس ادامه یابد، 
گفت: دانش و آگاهی م��ردم در زمینه امور مالی باید 

افزایش یابد.
وی در پاس��خ ب��ه ای��ن پرس��ش که چگونه اس��ت 
که اقتصاد کش��ور در رکود اس��ت و ب��ورس در حال 
رکوردزنی شاخص است، اظهار کرد: افزایش نقدینگی 
و ورود نقدینگی جدید به بازار مهم ترین عامل اس��ت. 
باید س��هام ش��ناور شرکت های بورس��ی را بالا ببریم، 
درحال حاضر بسیاری از شرکت های بورسی به تعهدات 
خود برای شناوری سهام عمل نکرده و کمتر از میزان 

تعهد اقدام کرده اند.
 مدیران شرکت ها برای شناوری سهام به  �

تعهدات خود عمل نکردند
عض��و هیات مدیره س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 
گفت: متاسفانه برخی از شرکت ها و نهادهای عمومی 
که صاحب س��هم شرکت ها هس��تند، تعهد خود برای 
افزایش شناوری س��هام را رعایت نمی کنند. کار دیگر 
برای اینکه نقدینگی در بازار اثرگذار باش��د این است 
که باید ش��رکت ها از فضای بازار س��رمایه و نقدینگی 
آن برای بنگاه ها اس��تفاده کرده و به افزایش س��رمایه 
ش��رکت های خود از طریق صرف س��هام یا سلب حق 

تقدم اقدام کنند. 
امیری افزود: افزایش س��رمایه یک شرکت از طریق 
بازار س��رمایه وقتی انجام می ش��ود که ارزش اس��می 
س��هام آن ش��رکت در ب��ازار ارائه ش��ود و وقتی این 
ارزش اس��می رش��د می کند بقیه منافع حاصل از آن 
به سهامداران می رس��د اما وقتی یک شرکت اقدام به 
صرف س��هام کند یا س��لب حق تقدم از خود کند پول 
جدیدی وارد ش��رکت می شود که باعث رشد و توسعه 

شرکت و تأمین مالی موثر از طریق بورس می شود.

وی ادامه داد: مدیران ش��رکت های حاضر در بورس 
از طریق سلب حق تقدم و صرف سهام می توانند پولی 
که از این طریق به دست می آورند را به سرمایه شرکت 
تبدی��ل کنن��د و توصیه می کنیم، ای��ن پول ها به نفع 
ش��رکت ها و بنگاه های اقتصادی و بازار س��رمایه است 

که باید از آن استفاده شود. 
عضو هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
پیش��نهاد دادیم برای تامین س��رمایه از طریق بورس 

مشوق ها و انگیزه هایی در نظر گرفته شود.
امیری در پاسخ به این پرسش که ارزش روز معاملات 
ب��ورس و فراب��ورس در یک روز به 1۵ ه��زار میلیارد 
تومان هم می رس��د آیا این پول جذب تولید شرکت ها 
می ش��ود، اظهارکرد: در صورتی پول های معامله شده 
در بورس جذب ش��رکت می شود که به 2روش صرف 
سهام و سلب حق تقدم و افزایش شناوری سهام اقدام 
ش��ود، پول جدید برای شرکت بورسی به دست می آید 
و منابع بازار به س��مت سرمایه گذاری می رود. مدیران 
می توانند پروژه های جدید اجرا کنند و باعث رش��د و 

توسعه شرکت ها می شود.
وی افزود:  در این ش��رایط هلدینگ ها و شرکت های 
س��رمایه گذاری بای��د از فرص��ت طلای��ی به دس��ت 
آم��ده و نقدینگی جدی��د در بازار اس��تفاده کنند اما 
 متاسفانه بیش��تر مدیران از این فرصت کمتر استفاده

 می کنند.
عضو هیات مدیره س��ازمان بورس و اوراق بهادار در 
م��ورد اینکه چه میزان از معام��لات 1۵ هزار میلیارد 
تومانی در یک روز صرف تولید می ش��ود، گفت: عمده 
این رقم صرف تولید نمی ش��ود چون در بازار سرمایه 
عده ای س��هام خریده و عده ای دیگر فروخته اند زمانی 
پول به تولید می رود که یا س��هام شناور بیشتر شود یا 
سلب حق تقدم انجام گیرد و صرف سهام انجام شود. 
یا اینکه شرکت های بورسی اقدام به عرضه اولیه سهام 

یا انتشار اوراق بپردازند.

ث . ب��ا توجه به اینکه بخش 
قابل توجهی از س��هام بانک ها 
و ش��رکت های بزرگ کش��ور 
ش��رکت های  مالکی��ت  در 
عدالت  س��هام  سرمایه گذاری 
اس��ت، لزوم انتخ��اب نماینده 
ب��رای  آگاه  و  متخص��ص 
س��رمایه پذیر،  ش��رکت های 

ام��ری بدیهی اس��ت. ب��ه  عنوان  مثال براس��اس بن��د »ت« م��اده 21 »قانون 
اح��کام دائمی برنامه های توس��عه کش��ور« انتخاب مدیرعام��ل و هیات مدیره 
 بانک ه��ا نیازمند احراز صلاحی��ت حرفه ای و تایید آن از س��وی بانک مرکزی 

است.
توجه به شایس��تگی نماینده در شرکت س��رمایه پذیر، تا حدودی زیادی در 
ش��رکت های سرمایه گذاری استانی مغفول مانده و گاه به انفعال نماینده و گاه 
به عدم معرفی به وی انجامیده است. امری که بدون شک موجب تضییع منافع 

سهامداران خرد است.
 بنابراین مناسب است که مدیران این شرکت ها نسبت به بهینه سازی روش 
گزینش مبادرت ورزیده و با تعامل با کانون ش��رکت های سهام عدالت، نسبت 

به انتخاب افراد اصلح اقدام کنند.
از دیگر س��و، صلاحیت و تخصص مدیران ش��رکت های سرمایه گذاری سهام 
عدالت نیز بایس��تی مطابق »دس��تورالعمل تایید صلاحی��ت حرفه ای مدیران 

نهادهای مالی« مصوب شورای  عالی بورس، احراز شود.
3. اقدامات سازمان بورس، سمات و اداره ثبت شرکت ها

أ . س��ازمان بورس و ش��رکت فرابورس ای��ران باید با همکاری ش��رکت های 
س��رمایه گذاری اس��تانی نس��بت به طراحی و ایجاد قالب اساسنامه مختص به 
این شرکت ها اقدام و استانداردهای حسابرسی ویژه ایشان را منتشر کنند. هم 
چنین ضروری به نظر می رس��د که چارچوب گزارش��گری مالی این شرکت ها 
با عنوان »ش��یوه نامه ثبت و گزارش��گری شرکت های س��رمایه گذاری استانی« 

تصویب شده و در اختیار این شرکت ها قرار گیرد.
ب . س��ازمان بورس، س��مات، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و سازمان 
ثبت اس��ناد و ام��لاک موظف ب��ه ایجاد تمهی��دات لازم برای ثب��ت و صدور 
مجوزهای لازم برای برگزاری مجامع ش��رکت های سرمایه گذاری سهام عدالت 
به  صورت الکترونیکی و برخط هس��تند. به گونه ای که بستر برای حضور قاطبه 

سهامداران علاقه مند فراهم باشد.
ت.  مناس��ب است با استفاده از بس��ترهای نوین فناوری، نسبت به برگزاری 
انتخابات الکترونیک اقدام ش��ود تا از این رهگذر امکان مش��ارکت عموم مردم 
در فرآیند انتخاب و مدیریت ش��رکت ها فراهم ش��ود. از سوی دیگر لازم است 
که از ظرفیت های »کانون ش��رکت های سهام عدالت« به عنوان یک نهاد تنظیم 

گر استفاده شود.
 این نهاد خود انتظام می تواند هم س��و با منافع ش��رکت های س��هام عدالت 
نس��بت به س��امان دهی انتخابات ش��رکت ها اقدام کند. به  عنوان  مثال تعیین 
حداقل های لازم برای تصدی مناس��ب مدیریتی، تعیین اولویت های حرفه ای، 
رسیدگی بدوی به تخلفات، همچنین نظارت بر وجود این شرایط در داوطلبان 

و... ازجمله وظایف این کانون خواهد بود. 
همچنین به منظور انتخاب مدیران ش��رکت های تعاونی )به طور مس��تقیم( 
و ش��رکت های س��رمایه گذاری )ب��ه طور غیرمس��تقیم( به نحوی ک��ه موجبات 
مدیریت مردم و مشمولان فراهم شود، باید از مکانیسم رأی گیری الکترونیکی 

)E-Voting(، استفاده کرد. 
بدین منظور تمام نهادهای ذی ربط باید در همکاری با مدیران ش��رکت های 
سرمایه گذاری استانی، تعاونی ها و کانون مربوطه نسبت به این مهم اقدام کنند.
در ی��ک جمع بن��دی اجمالی می توان گفت که س��هام عدال��ت به  مثابه یک 
فرصت تاریخی برای توس��عه بازار سرمایه کش��ور به شمار می رود که می توان 
 ب��ا تدوی��ن ی��ک برنامه منس��جم حداکث��ر بهره ب��رداری را از ای��ن موقعیت، 

انجام داد. 
به نظر می رسد دولت باید هرچه زودتر مطابق یک برنامه مدون و با استفاده 
از ظرفیت های موجود در کش��ور ازجمله صداوسیما نسبت فرهنگ سازی های 

لازم برای سهامداری اقدام کند. 
به بیان دیگر، متولیان بازار سرمایه کشور می توانند با استفاده از سازوکارهای 
آموزش��ی و تبلیغاتی، نس��بت به تشویق س��هامداران به حفظ سهام عدالت و 
اجتن��اب از ش��تاب زدگی برای ف��روش و حضور بلندمدت در بازار س��رمایه به 

 منظور بهره مندی از منافع بلندمدت سهام، اقدام کنند.
منبع: سنا

نظرگاه

سیدمحمد هاشمی نژاد 
مدیرعامل گروه مالی ساتا

سهامعدالت؛فرصتتاریخیبرایتوسعه
بازارسرمایه
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